
Hazánk
Kereszténydemokrata válaszok a világ, 
Európa és Magyarország kihívásaira
Megnyitó beszédében Latorcai 
János, a testület elnöke emlékez-
tetett: a hamarosan véget érő ön-
kormányzati ciklusban is iskolák, 
rendelők, kórházak újultak meg, 
rengeteg helyi fejlesztés és beru-
házás valósult meg kormányzati 
támogatással, és sikerült növelni 
a vidék megtartó erejét. A kor-
mány beindította a gazdasági nö-
vekedést, megfékezte az inflációt 
és megvédte hazánkat az illegális 
migrációtól. Az Országgyűlés al-
elnöke felhívta a KDNP jelenlévő 
helyi és országos politikusainak 
figyelmét, hogy ezekről a sikerek-
ről beszéljenek sokat a következő 
hónapokban, mutassák be az elért 
eredményeket. „Ez hozzájárulhat 
európai parlamenti és önkormány-
zati pozícióink megtartásához, sőt 
erősítéséhez” – fogalmazott.

„Amit mondunk, annak közért-
hetőnek kell lennie és találkoznia 
kell az emberek mindennapi ta-
pasztalatával” – fogalmazott átfo-
gó politikai helyzetértékelésében 
Semjén Zsolt. A Keresztényde-
mokrata Néppárt elnöke részle-
tesen ismertette a kormányzat 
álláspontját a legfontosabb kül- 
és belpolitikai, illetve európai 
uniós ügyekben. Külön kiemelte 
a kötelező betelepítési kvóta el-
utasítását, a gyermekek védel-
mét az LMBTQ-ideológia ellen, 
valamint az egy nő és egy férfi 
életközösségén alapuló házasság 
intézményének védelmét.

Simicskó István, a KDNP par-
lamenti frakcióvezetője a képvi-
selőcsoport elmúlt évi tevékeny-
ségéről számolt be a választmány 
tagjai előtt. „Komoly felelősség, 
hogy a miénk az Országgyűlés-
ben – a Fidesz után – a második 
legnagyobb frakció” – fogalma-
zott, hozzátéve, hogy a KDNP az 
egyetlen világnézeti párt a parla-
mentben. „Nemcsak politika sze-

repünk van, hanem küldetésünk, 
missziónk is” – tette hozzá, rész-
letesen ismertetve a keresztény-
demokrata képviselők parlamenti 
munkáját.

Hölvényi György, a KDNP 
európai parlamenti képviselője 
elmondta: családbarát, keresz-
tény értékeken alapuló Európát 
szeretnének. Ismertette az EU 
előtt álló kihívásokat és beszélt 
a kereszténydemokrata politika 
esélyeiről. „Nem tudunk minden 
problémát megoldani, azt kell, 
amit meg tudunk” – tette hozzá.

Latorcai Csaba ügyvezető al-
elnök a pártépítés elmúlt egy éves 
eredményeit ismertette. Ebben 
az időszakban 80 új KDNP-alap-
szervezet jött létre, és ezer fővel 
gyarapodott a párt taglétszáma. 
Beszélt a KDNP sikeres kezde-
ményezéseiről – ilyen a Fogadj 
örökbe egy keresztet! és az Állíts 
egy keresztet a békéért!, illetve 
a Keresztény Értelmiségiek Szö-
vetségével közösen megvalósuló 
közéleti rendezvények –, melyet a 

jövőben is folytatni kívánnak.
Harrach Péter, a Magyar Ke-

reszténydemokrata Szövetség 
(MKDSZ) elnöke a közéleti-kul-
turális területen munkálkodó 
szervezet életébe engedett be-
pillantást. Szólt arról a műhely-
munkáról, mely elemző írások 
elkészítésében és megjelentetésé-
ben ölt testet, és a közösségépítés 
alapjául szolgáló, sikeres rendez-
vényekről is (ezek közül a leg-
jelentősebb a Civil Szervezetek 
Fóruma minden évben az Ország-
házban; a Kereszténydemokrata 
Estek Budapesten és most már 
számos vidéki helyszínen is, vala-
mint a fiatalokat megszólító Ker-
kai-kör rendezvényei), melyek ke-
reszténydemokrata nézőpontból 
vizsgálják a fontosabb társadalmi 
folyamatokat és aktuális történé-
seket.

A KDNP Protestáns Műhelye 
a napokban ünnepelte fennállá-
sa 30. évfordulóját. A Műhely 
vezetője, Birkás Antal elmond-
ta: jövőre is folytatni kívánják 

a regionális, illetve az országos 
konferenciájuk megrendezésének 
hagyományát, a tanácskozások 
központi témái feltehetően a digi-
tális világ jelentette kihívások és 
a mesterséges intelligencia lesz-
nek. A jelenlévők arról is tájékoz-
tatás kaptak, hogy a Protestáns 
Műhely az ökumené szellemében 
működik: bár tagjaik többsége 
református és evangélikus, 10-15 
százaléknyi római és görög ka-
tolikust, valamint baptistákat is 
szép számmal találunk soraikban.

A KDNP Felügyelő Bizottsága 
tevékenységéről a testület elnöke, 
Aradszki András adott tájékozta-
tást. A KDNP Elnöksége és a Ba-
rankovics Alapítvány elismerését, 
a Barankovics-emlékérmet idén 
Varga László nyugalmazott refor-
mátus püspökhelyettesnek és Pá-
los Miklós egykori államtitkárnak 
ítélték oda. A választmányi ülésen 
Surján László, a KDNP tisztelet-
beli elnöke is kitüntetést vehetett 
át: a Protestáns Műhely emlék-
plakettjét Birkás Antal adta át.
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December első napján tartotta ülését a Kereszténydemokrata Néppárt Országos Választmánya.
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Szubszidiaritás, tapasztalatcsere és 
megoldási utak – eredményes tanácskozás a 
KDNP Önkormányzati Tanácsában fél évvel a 
helyhatósági választások előtt 

Önkormányzatok, 
területfejlesztés – 
Navracsics Tibor 
nyitóelőadása
Az eseményt Seszták Oszkár, a 
Szabolcs-Szatmár-Bereg várme-
gyei közgyűlés kereszténydemok-
rata elnöke, az Önkormányzati Ta-
nács vezetője nyitotta meg, majd a 
házigazda jogán Mák Kornélnak, 
a Bács-Kiskun vármegyei önkor-
mányzat KDNP-s alelnökének kö-
szöntője hangzott el. A szakmai 
tanácskozás előtt Varga László 
református lelkész mondott imád-
ságot.

Navracsics Tibor KDNP-s te-
rületfejlesztési miniszter volt az 
esemény első előadója, aki az ön-
kormányzatok és azok tisztségvise-
lőinek fontosságáról, valamint terü-
letfejlesztési kérdésekről beszélt.

Navracsics Tibor emlékeztetett: 
sokan csak az országos politikai 
szereplőket látják a pártokban, de 
nagyon fontosak az önkormányzati 
tisztségviselők is. A területfejlesz-
tési miniszter bízik abban, hogy az 
önkormányzatokban folyó munka 
presztízse növekedni fog Magyar-
országon. A KDNP Veszprém 
vármegyei elnöke kérdésekre vála-
szolva a vármegyei rendszer fontos-
ságára is felhívta a figyelmet, hiszen 
– mint fogalmazott – ez a rendszer 

az, ami a magyar államiságot ezer 
éve „hordozza”.

Fülöp Attila az 
önkormányzatok 
gondoskodáspo-
litikában betöltött 
szerepéről  
Fülöp Attila, a Belügyminisztéri-
um gondoskodáspolitikáért felelős 
államtitkára az önkormányzatok 
gondoskodáspolitikában betöltött 
szerepéről, a szakpolitika jövőbeli 
irányairól, célkitűzéseiről beszélt. 
Fülöp Attila szót ejtett a harmin-
céves szociális törvényről, mely az 
önkormányzatok és az állam köte-
lezettségeit is rögzíti. Folyamatosan 
módosítják, hogy alkalmazkodjon 
a társadalmi változásokhoz is – tet-
te hozzá.

A KDNP-s politikus a gondosko-
dáspolitika egyik legfőbb kitűzött 
céljaként beszélt az állam, az ön-
kormányzatok, az egyház és a civil 
társadalom együttműködésének 
megerősítéséről.

Fülöp Attila emellett a szakpolitika 
új irányaként megemlítette a szociá-
lis és az egészségügyi területek kap-
csolódási pontjainak megerősítését. 
Hozzátette, hogy már részben meg-
jelentek ezek a kapcsolódások, meg-
említve a szakápolási központok ki-
alakításának folyamatát, vagyis hogy 
a szakápolási létesítmények a szociá-
lis intézményekhez kerülnek át. 

Latorcai János a 
2024-es választá-
sok jelentőségéről
Latorcai János, a KDNP Országos 
Választmányának elnöke a jövő évi 
önkormányzati és európai parla-
menti választások tétjéről tartott 
előadást. Beszélt a hazánk előtt álló 
kihívásokról: a szomszédságunk-
ban zajló orosz-ukrán háborúról, a 
migrációról és család intézményé-
nek védelméről is.

Latorcai János hangsúlyozta: a 

kormánypártok kezdetektől fogva a 
fegyverszünetet és a béke fontossá-
gát hangsúlyozzák. Az Országgyű-
lés alelnöke úgy véli, ma már egyre 
többen fogalmaznak meg hasonló 
véleményt az orosz-ukrán konflik-
tussal kapcsolatban.

A politikus szólt az illegális be-
vándorlásról is, illetve a nyugat-eu-
rópai országok megoldhatatlannak 
tűnő társadalmi konfliktusairól, 
melyet a migráció idézett elő. „Mi 
elutasítjuk a tömeges bevándorlást, 
s a kötelező elosztási kvóta ellen is 
küzdünk” – emlékeztetett.

„Támadás alatt áll a keresztény 
kultúrában gyökerező, egy férfi és 
egy nő közösségére épülő család 
intézménye” – említett egy újabb, 
a nyugati világban jelentkező prob-
lémát, fontosnak nevezve a „hagyo-
mányos” családmodell védelmét.

Az ellenzék politikájáról szót ejt-
ve példákkal illusztrálta, hogy a kü-
lönböző baloldali pártok még egy-
más ígéreteit is betarthatatlannak 
ítélik. Kormányzóképességük élő 
cáfolatát mutatják Latorcai János 
szerint azok a botrányok, melyek 
számos olyan településen jelent-
keznek Gödtől Egerig, ahol a helyi 
hatalmat sikerült megszerezniük. 
Abban viszont az ellenzék politi-
kusai egyetértenek, hogy az ország 
szuverenitását feladva az Európai 
Egyesült Államok létrehozását tart-
ják kívánatosnak – emlékeztetett 
Latorcai János.

Gaal Gergely: 
A KDNP helyi 
szervezetei és 
tisztségviselői a 
párt társadalmi 
beágyazottságának 
garanciái
Gaal Gergely, a KDNP Országos 
Választmányának titkára előadá-
sában kifejtette: a keresztényde-
mokraták tényleges társadalmi be-
ágyazottságának garanciáját helyi 
alapszervezeteik, illetve az önkor-

mányzatokban dolgozó képviselőik, 
alpolgármestereik, polgármestereik 
jelentik. A kisebbik kormánypárt 
Pest vármegyei elnöke rámutatott 
a közösségépítés és a valódi, helyi 
civil szervezetekkel folytatott pár-
beszéd fontosságára.

Latorcai Csaba: 
A jövő záloga a 
helyi polgárok, 
önkormányzatok 
és a kormányzat 
együttműködése
Latorcai Csaba, a Keresztényde-
mokrata Néppárt ügyvezető főtit-
kára úgy fogalmazott: „a KDNP 
önkormányzati tisztségviselői a mi 
szócsöveink: helyben képviselik a 
kereszténydemokrata értékrendet, 
ugyanakkor közvetítik a kormány-
zat felé az emberek igényeit”.

A területfejlesztési miniszter-
helyettes hozzátette, hogy a jövő 
záloga a helyi polgárok, az önkor-
mányzatok és a kormányzat együtt-
működése.

A résztvevők péntek délután 
szekcióüléseket tartottak: a tízezer 
fő alatti települések Nyikos László, 
Polgárdi polgármestere, a KDNP 
Fejér vármegyei elnöke vezetésével 
tanácskoztak, míg a tízezer fő fölöt-
ti városok önkormányzati tisztség-
viselői Hanusi Péter, Mátészalka 
kereszténydemokrata polgármeste-
re vezetésével cseréltek eszmét.

A vármegyei közgyűlési elnökö-
ket, alelnököket, valamint Budapest 
és a megyei jogú városok tisztség-
viselőit pedig Seszták Oszkár, a 
KDNP Önkormányzati Tanácsa 
elnöke, Szabolcs-Szatmár-Bereg 
vármegyei közgyűlési elnök hívta 
együttgondolkodásra.

A szekcióülések tapasztalata-
it azok vezetői, valamint Latorcai 
Csaba az Önkormányzati Tanács 
tagjai előtt kerekasztal-beszélgetés 
során összegezték, majd késő esté-
be nyúlóan válaszoltak az időköz-
ben felmerült kérdésekre.

 HAZÁNK-összeállítás

2023. december 1-jén tartotta im-
máron hagyományossá váló tanács-
kozását a Kereszténydemokrata 
Néppárt Önkormányzati Tanácsa. 
A rutinos résztvevők ugyanakkor 
megfogalmazták, hogy a korábbi 
seregszemlék értékes eszmecseréit 
is felülmúlta az az interaktív szak-
mai munka, amit ezen az alkalmon, 
különösen a szekcióbeszélgetéseken 
és az esti kerekasztal-beszélgetésen 
megtapasztalhattak. A kormányzati 
és önkormányzati tisztségviselők 
nemcsak tapasztalatot cseréltek, de 
a helyi képviselők, polgármesterek, 
alpolgármesterek választ, útmuta-
tást is kaphattak a munkájuk során 
felmerült aktuális kérdésekre.
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Semjén Zsolt: Meg kell 
védeni keresztény 
civilizációnkat
Meg kell védeni Magyarország 
keresztény civilizációját az Európára 
zúduló iszlám inváziótól – hang-
súlyozta Semjén Zsolt miniszterel-
nök-helyettes a nemzeti konzultá-
cióról szóló országjárás november 
28-ai, siófoki állomásán.

Semjén Zsolt kiemelte: a 
keresztény civilizációt úgy 
védhetjük meg, ha kitölt-
jük a nemzeti konzultáció 
kérdőívét, ezzel felhatal-
mazást adva a kormány-
nak, hogy Brüsszelben is 
meg tudja védeni a keresz-
tény kultúránkat, nemzeti 
szuverenitásunkat, család-
jainkat – húzta alá.

Szavai szerint „három 
kérdésben is harcban ál-
lunk Brüsszellel”. Az 
első, hogy nem engedjük 
be az illegális migrációt 
Magyarországra, szó sem 
lehet kötelező betelepítési 
kvótáról – jelentette ki.

A másik kulcsfontos-
ságú téma Ukrajna. Sem-
jén Zsolt emlékeztetett: a 
nyugati terv az volt, hogy 
Ukrajna megnyeri a há-
borút nyugati segítséggel, 
azonban nyilvánvalóvá 
vált, hogy az ukrán ellen-
támadás kudarc, a szank-
cióktól az orosz gazdaság 
nem roppant meg, és Pu-
tyin elnök sem rendült meg 
hatalmában. Ezzel ellen-
tétben Európa belerokkant 
a szankciókba – fogalma-
zott. Ebből az következik, 
hogy egy új Ukrajna-stra-
tégiára van szükség – szö-
gezte le.

Mint mondta, irreális, 
hogy most Ukrajnát felve-
gyük az unióba. Semjén 
Zsolt felhívta a figyelmet: 
válaszolni kell arra a kér-
désre, hol van Ukrajna ha-
tára? Van egy nemzetközi 
jogilag elismert határa, ám 
jelentős területeit az orosz 
hadsereg ellenőrzi. Lakos-
sága jelentős része elhagyta 
Ukrajnát, és állam létét is az 
EU segélyei tartják fent.

A miniszterelnök-he-
lyettes hangsúlyozta: ha 
Ukrajna uniós országgá 
válna, akkor egy háború-
ban álló országot vennénk 
fel az unióba, és könnyen 
háborús konfliktusban ta-
lálnánk magunkat. Ráadá-
sul attól kezdve az agrár-
támogatások, a kohéziós 
pénzek Ukrajnába menné-
nek – jegyezte meg.

Kijelentette: nem reális 
Ukrajna felvétele az Euró- 
pai Unióba, inkább egy 
speciális státuszt kell aján-
lani az országnak, mint pél-
dául Törökország esetében. 

Semjén Zsolt a gyer-
mekvédelmi törvény kap-
csán elmondta: a gyerekek 
szexuális felvilágosítása 
a szülőkre tartozik, nem 
pedig LMBTQ-lobbicso-
portokra.

Az, hogy kis politikai világunk a föld-
kerekség viszonylatában megváltozott, 
nem kellene, hogy megakadályozza 
Közép-Európát abban, hogy felismerje 
ezer éves múltját, amely többé-kevésbé 
békésen a Szent Római Birodalomban, 
illetve a Habsburg Monarchiában ösz-
szegződött.

Nem mindig mindenki örömére, de 
mindig a korona azon törekvésétől át-
hatva, hogy mindenki számára elvi-
selhető kompromisszumot találjanak. 
Ferenc József császár eredeti szavaival: 
„ha mindenki egy kicsit elégedetlen, 
akkor tudom, hogy helyesen kormá-
nyoztam.” Így sikerült például Bosz-
niában és Hercegovinában békésen be-
olvasztani a mohamedánokat, amikor 
felismerték, hogy Ausztria–Magyaror-
szág hatalmas összegeket áramoltatott 
a fejlődő területekre, iskolákat, kórhá-
zakat, közigazgatási épületeket, utakat, 
később pedig vasutakat és sok egyebet 
létesített és az egész infrastruktúrát új-
jászervezte. A muzulmánok voltak az-
után azok is, akik az I. világháborúban 
bátran harcoltak Ausztria–Magyaror-
szág és Németország oldalán, akik vö-
rös fezzel és büszkén tartoztak a k.u.k. 
hadsereghez. 

Csökkenő jólét
Mára drámaian megváltozott a világ. 
Eltűnőben van az a jólét, amit az elmúlt 
évtizedekben sikerült kigazdálkodni, 
mert nem csak szorgalmasan, hanem 
örömmel kívántak dolgozni, e helyett 
napjainkban a worklife balance vagy a 
32 órás munkahét az, amivel foglalkoz-
nak. Úgy tűnik, ma már történelem a 
szociális partnerség, amely oly sokáig 
működött. Az állam pénzügyeit nö-
vekvő mértékben gyengítik a túlzott 
bérkövetelések és sztrájkok, amelyek 
korábban szinte sohasem fordultak elő 
stb. Immáron csak keveset számítanak 
az olyan értékek, mint a kereszténység 
és a család csakúgy, mint a tulajdon. A 
kormánypártok nem határoznak meg 
értékeket, hanem a legkisebb közös ne-
vezőt veszik alapul, tehát azon embe-
rek véleményét, akik azt hiszik, hogy 
nincs holnap, az állam gazdag és a jólét 
magától megterem. Úgy tűnik, ez ellen 
nincsen ellenszere a naponta szentté 
avatott demokráciának. 

A kivétel Magyarország
A kivételt Orbán Viktor és Semjén 
Zsolt képezik Magyarországon. A ma-
gyar politika csakugyan erősíti a csalá-

dot és a házasságot, és felismeri annak 
szükségességét, hogy fiatal házaspá-
roknak pénzügyileg is lehetőséget ad-
janak egzisztencia felépítésére és ezál-
tal erősíti a fiatal nemzedéket. Orbán 
Viktor azonban az EU húsában is pozi-
tív tüske. Ahelyett, hogy von der Leyen 
asszonyhoz hasonlóan helyszínről 
helyszínre sietne anélkül, hogy bárhol 
is elérjen valamit, Orbán Viktor cél-
zottan utazik Pekingbe, ahol találkozik 
Hszi Csin-ping és Vlagyimir Putin el-
nökökkel és azzal a valós lehetőséggel 
tér vissza, hogy Magyarországon tele-
pítik le a legnagyobb kínai elektromos 
autógyártó európai részét. Az ilyesmit 
nevezik sikeres gazdaságpolitikának. 

A migráció keretek közé 
szorítása
Itt továbbra is annak a képességnek 
vagy az akaratnak a hiányától szen-
vednek, hogy a nem kívánatos beván-
dorlókat világosan megállítsák, mivel 
attól félnek, hogy megsértenek me-
nedék- vagy emberi jogi vonatkozású 
rendelkezéseket. Ezeknek a rendelke-
zéseknek azonban változtathatóknak 
kell lenniük, mint minden nemzetközi 
jogi normának, hiszen különben még 
a Bécsi Kongresszus jogi státuszával 
élnénk! Még sokkal több nem kívá-
natos látogatót kell kitoloncolni és ha 
származási országaik nem fogadják 
be őket, akkor törölni kellene az ezen 
államokba irányuló fejlesztési segélyt. 
Ezen túlmenően a gazdag menekültek-
nek anyagilag hozzá kellene járulniuk 
tartózkodási költségeikhez, egyidejű-
leg pedig – ahol csak lehetséges – ter-
mészetbeni juttatásokat (élelmiszer, ru-
házat, fűtés) kellene nyújtani részükre 
azon pénzeszközök helyett, amelyekkel 
az állam már nem rendelkezik. 

Reméljük, hogy a 2024-es ausztriai 
választások után egy új kormánynak 
lesz ereje mindezen problémákkal fog-
lalkozni, hiszen lényegében 2015 óta 
sokkal több ment tönkre annál, mint 
ami közvetlenül ismét felépíthető! 

  Dr. Norbert van Handel,  
Steinerkirchen a. d. Traun, 2023. 11. 28.

A szerző (1942) az Osztrák Szabad-
ságpárt (FPÖ) elnökének külpolitikai 

tanácsadója. Írása az Unser Mittel- 
europa (unser-mitteleuropa.com)  
nevű oldalon jelent meg. További 

vélemények lapunk MKDSZ és Fórum 
rovatában olvashatók

A lefelé tartó spirál
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Szent István nemzeti egységünk szimbóluma
Az államalapítás, valamint a Szent István-i teljes életmű megismertetését tűzte célul a Magyar 
Polgári Együttműködés Egyesület, az Emberi Méltóság Tanácsa Egyesület és a Magyar Parla-
menti Imacsoport Alapítvány – jelentette be Vejkey Imre KDNP-s országgyűlési képviselő, az 
imacsoport vezetője december 4-én az Országház imatermében.

A „Szent István 2025” program-
sorozat elindításának érdekében 
a három szervezet öt évre szóló 
együttműködési megállapodást írt 
alá azzal a szándékkal, hogy Szent 
István államépítő, államszervező, 
egyházszervező munkáját, külpo-
litikáját és a szomszédos birodal-
makhoz fűződő kapcsolatát, politi-

kai tetteit megismertesse – mondta 
Lomnici Zoltán, az Emberi Méltó-
ság Tanácsa Egyesület elnöke, aki 
a program társelnökeként vesz részt 
a kezdeményezésben. Szeretnék a 
kutatásokat is ösztönözni ebben az 
időszakban – mondta Lomnici Zol-
tán –, hiszen Szent István életének, 
életművének sok olyan eseménye 

van, amit „nem tudunk biztosan”.
A „Szent István 2025” prog-

ramsorozat célját kiemelt nemzeti 
értékként ismeri el és támogatja 
a Magyar Parlamenti Imacsoport 
Alapítvány – jelentette ki Tóth Ka-
talin Ilona kuratóriumi elnök.

A Magyar Polgári Együttműkö-
dés Egyesület részéről jelen lévő 

Gellén Márton alelnök az imádság 
fontosságára hívta fel a figyelmet. 

Vejkey Imre emlékeztetett arra, 
hogy Szent István felajánlotta az 
országot Szűz Máriának. „Ez egy 
csodálatos történet, ami akkor is, 
most is megmentette Magyaror-
szágot” – mondta az imacsoportot 
vezető országgyűlési képviselő.

Hollik István: Amikor a baloldal 
a nemzeti konzultációt támadja, 
Brüsszel érdekét képviseli

Amikor a baloldal a mostanihoz hason-
lóan a nemzeti konzultációt támadja, 
valójában Brüsszel érdekét képviseli 
– jelentette ki a Fidesz–KDNP kom-
munikációs igazgatója a Kossuth Rádió 
Vasárnapi újság című műsorában de-
cember 3-án.

Hollik István régi hagyománynak 
nevezte, hogy amikor a kormány nem-
zeti sorskérdésekben kikéri a magyar 
emberek véleményét, akkor az a balol-
dalnak nem tetszik, és támadja azt.

Azokban a kérdésekben, amelyekről 
a nemzeti konzultáció szól, súlyos vi-
táink vannak Brüsszellel – mondta, a 
legaktuálisabbnak nevezve Ukrajna eu-
rópai uniós csatlakozásának kérdését.

Egy komoly politikai vita van, nem-
csak Brüsszellel, hanem a dollárbal-
oldallal is, ugyanis Gyurcsány Feren-
cék egyértelműen azt mondták, hogy 
álláspontjuk szerint Ukrajnát azonnal 
fel kell venni az EU-ba – fogalmazott 
Hollik István. Hozzáfűzte: erről Brüsz-
szel elfelejtette megkérdezni az európai 
embereket, de a kormány a nemzeti 
konzultációban megteszi ezt.

A több felvetődő kérdés közül ki-
emelte: melyik Ukrajnát szeretné fel-
venni az EU? Azt, ahol a frontvonalak 
most húzódnak vagy a teljes országot? 
Ugyanis már a kérdés feltételével az EU 
rögtön ott találja magát a szomszédunk-
ban zajló háború kellős közepében – je-
lezte.

Emellett az sem mindegy, hogy 
mennyi pénz kellene Ukrajna újjáépí-
tésére, ezt Brüsszel kiszámolta-e és 
honnan fogják azt a pénzt előteremte-
ni? Brüsszelben nincs pénz, csak a tag-

államoknál, tehát akkor ez azt jelenti, 
hogy elveszik a tagállamoktól a pénzt 
erre? – tette fel a kérdést. Szintén jelen-
tős ügynek nevezte, hogy mi lesz az uk-
rán génmódosított gabonával, amelyet 
egyszer már beengedtek a brüsszeliek 
Európa területére és majdnem tönkre is 
ment bele az európai agrárium.

A Fidesz–KDNP kommunikációs 
igazgatója arról is beszélt, hogy amikor 
a kormány ellenáll Ukrajna EU-csatla-
kozásának, azt nemcsak Magyarorszá-
gért teszi, hanem Európáért is küzd, 
mégpedig Brüsszel ellen, aki ebben a 
kérdésben is „elárulja az európai érde-
ket”. 

A szuverenitásvédelmi törvényről 
szólva Hollik István közölte: a szuve-
renitás védelmére szükség van, mert 
olyan történt 2022-ben, ami a rendszer-
váltás óta nem fordult elő Magyaror-
szágon. Volt egy közmegegyezés, hogy 
külföldről parlamenti választáson indu-
ló pártok nem fogadnak el pénzt. Voltak 
viták, de ezt mindenki betartotta, a bal-
oldal azonban 2022-ben megszegte ezt, 
kiskapukat használt ki, és ezzel több 
mint 4,5 milliárd forintnyi dollár gurult 
be a pénztárcájukba, amelyet arra köl-
töttek, hogy befolyásolják a parlamenti 
választásokat – emlékeztetett. Felhívta 
a figyelmet arra, hogy a nemzeti kon-
zultációban is elmondhatják az embe-
rek a véleményüket a szuverenitás vé-
delméről, hogy szükségesnek tartják-e 
a törvényt, helyénvalónak tartják-e, 
hogy a baloldal külföldről fogadott el 
forrásokat vagy azt, hogy a baloldal 
ehhez hasonló trükkökkel próbálja be-
folyásolni a politikát. 

Az EP jusson el odáig, 
hogy a jelentéstevői 
minimális hitelességgel 
rendelkezzenek!
Az Európai Parla-
ment Állampolgári 
Jogi, Bel- és Igaz-
ságügyi Bizottsága 
(LIBE) „A jogálla-
miság helyzete az 
EU-ban” című je-
lentést vitatta meg 
december 4-én. 
Az Európai Bizott-
ság a jelentéseiben 
egyre jobban olyan 
hatásköröket érint, 
amelyek a tagálla-
mok szuverenitását sértik és 
politikai követeléseit a jogál-
lamiság követelménye mögé 
bújtatja.

A kettős mérce és az objek-
tivitás hiányának legszembe-
tűnőbb példája volt, hogy So-
phie in ’t Veld, aki az Európai 
Parlament jogállamisági je-
lentéstevője, a kormánypárti 
magyar képviselők felszóla-
lásaira kikelve magából sze-
mélyeskedett, kifejezetten 
sértő vagy fenyegető reakciói 
pedig egyszerűen megenged-
hetetlenek. Ha már a jogálla-
miság – erősen ideologizált 
– zászlaját tűzte ki célul az 
Európai Parlament, legalább 
jusson el odáig, hogy a jelen-
téstevői minimális hiteles-
séggel rendelkezzenek.

Juhász Hajnalka, az Eu-

rópai Ügyek Bizottságának 
KDNP-s tagja (képünkön) 
felszólalásában figyelmez-
tette a képviselőnőt, hogy 
az Európai Parlament Etikai 
Kódexe rá mint jelentéste-
vőre különösen vonatkozik, 
figyelemmel arra, hogy meg-
nyilvánulásai diszkriminatí-
vak vagy tiszteletlenek egy 
országgal, annak kormányá-
val és miniszterelnökével 
szemben. A vita során Juhász 
Hajnalka bemutatta a magyar 
kormány eddigi eredményeit 
és a folyamatos egyeztetése-
ket az Európai Bizottsággal 
annak érdekében, hogy Ma-
gyarország és a magyar em-
berek minél hamarabb meg-
kaphassák a nekik jogosan 
járó európai uniós forrásokat.

 KDNP.HU
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Semjén Zsolt: A magyar egyházpolitikai modell lényege 
az állam és az egyház együttműködésre való törekvése
A magyar egyházpolitikai modell lényege az, hogy az állam és az egyház együttműködésre tö-
rekszik az egész társadalom javára – jelentette ki Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes, nem-
zetpolitikáért, nemzetiségpolitikáért, egyházpolitikáért és egyházdiplomáciáért felelős miniszter, 
a KDNP elnöke az Országgyűlés igazságügyi bizottságának november 28-ai ülésén tartott éves 
meghallgatásán.
A politikus azzal kezdte beszá-
molóját, hogy az egyház „sui 
generis valóság”, így nem az ál-
lami intézményrendszer valamely 
alrendszere, hanem az állammal 
azonos jogú valóság, és ebből 
következően állam és egyház vi-
szonyában nem lehet alá-fölé ren-
deltség, csak a legszigorúbb mel-
lérendeltség.

A kiegyensúlyozott magyar 
egyházpolitikai modell a két szél-
sőség – az államegyház-modell és 
a szeparációs modell – között van, 
és az együttműködő elválasztás 
kifejezéssel jellemezhető – mond-
ta Semjén Zsolt, kiemelve: az 
elválasztás lényege az, hogy az 
állam nem illetékes dogmatikai, 
kánonjogi kérdésekben, az állam 
és az egyház elválasztása megtör-
tént, de a hangsúly az együttmű-
ködésen van.

Mégpedig azért, mert „az állam 
és az egyház elválasztása nem je-
lentheti az egyház és a társadalom 
elválasztását, hiszen egyszerre 
vagyunk tagjai az egyházunknak 
és polgárai a hazánknak” – fogal-
mazott a politikus, megjegyezve, 
a kettő szembeállítása skizofrén 
állapotot eredményezne.

Kiemelte, az állam feladata ket-
tős az egyházakkal kapcsolatban: 
azok szabadságának a biztosítása, 
valamint az egyházak által átvál-
lalt közfeladatok ellátásának fi-
nanszírozása.

Az utóbbiról szólva Semjén 
Zsolt úgy fogalmazott: a funda-
mentum az egyenlő finanszírozás. 
Ha nem ez történne, akkor a val-
lásos emberek kettős adófizetésre 
lennének kényszerítve – mondta, 
mivel adójukból fenntartják az 
összes állami intézményt, és hogy 
emberi jogukkal élhessenek, fenn 
kellene tartaniuk pluszban az 
egyházi közfeladatot ellátó intéz-
ményeket. Rámutatott: az állam 
az egyházi intézményeket ugyan-
úgy finanszírozza, mint a hasonló 
feladatot ellátó állami vagy ön-
kormányzati intézményeket.

Semjén Zsolt hangsúlyozta: az 
állampolgár dönti el, hogy pél-
dául milyen iskolába járatja vagy 
milyen kórházba viszi a gyerekét. 
Az egyházi intézmények azért 
működnek, mert a lakosság jelen-
tős része ezt választja. Az állam 
ezt elismeri és finanszírozza – 
mondta.

Az egyházak által ellátott köz-
feladatokról szólva ismertette, 
hogy 2010-től különösen nőtt az 
egyházi oktatási intézmények 
száma, ma már a teljes közoktatás 
16 százalékát teszik ki, és ilyen 
intézménybe – szakképzéssel 
együtt – 260 ezer gyerek jár.

Fontos lépésnek nevezte az eti-
ka tantárgy, illetve a felekezeti 
hit- és erkölcstan válaszhatóvá 
tételét az állami általános iskolák-
ban. A diákok fele hit- és erkölcs-
tanra jár, ez 270 ezer gyereket je-
lent. Hozzátette: a felsőoktatás 10 
százaléka egyházi. 

A gyermekvédelmi és szociális 
ellátásról szólva közölte: a gyer-
mekvédelmi szakellátás 6,5 szá-
zaléka volt egyházi kézben 2010-
ben, 2022-ben ez az arány már 74 
százalékra nőtt, és ez azt jelenti, 
hogy 21 ezer férőhely egyházi el-
látású. A nevelőszülői férőhelyek 
számának 98 százaléka egyházi, 
a gyermekotthoni férőhelyeknek 
pedig 16 százaléka. A szociális 
szakosított intézmények esetében 
ez az arány 2010-ben 15 százalék 
volt, 2022-ben pedig már 30 szá-
zalék.

Semjén Zsolt közölte: 2010 óta 

Magyarországon és a Kárpát-me-
dencében több mint 3700 templo-
mot újítottak fel és 200 új épült. 

A politikus emlékeztetett, hogy 
három pápalátogatás volt „a ma-
gyarsághoz”, és ezt példátlan egy-
házpolitikai sikernek értékeli.

Semjén Zsolt kérdésre válaszol-
va elmondta: a munkahelyi orvosi 
vizsgálat kötelező jellege meg-
marad minden olyan foglalkozási 
területen, ahol az ésszerű. Ennek 
meghatározása a szakminiszterek 
feladata. Megjegyezte azt is, hogy 
a cégek irányából érkezett a bü-
rokráciacsökkentéssel összefüggő 
javaslat, mert például számos he-
lyen kiüresedett, puszta pecséte-
léssé vált az üzemorvosi ellátás.

Egy másik fölvetésre reagálva a 
politikus kiemelte, a vendégmun-
kásokra vonatkozó javaslat is gaz-
dasági természetű, mert a helyzet 
az, hogy Magyarországon a prob-
léma nem a munkanélküliség, ha-
nem a munkaerőhiány, azaz van-
nak bizonyos munkák, amelyekre 
nem találnak itthon és az Európai 
Unióban sem munkavállalót. Te-
hát ezekben az esetekben nagyon 
korlátozott módon be lehet hívni 
az unión kívülről is munkaerőt – 
magyarázta, hozzátéve: ezekben 
az esetekben nem lehetséges a csa-
ládegyesítés és nincs letelepedés. 
Az idegenrendészeti szabályozás 
azért is vált szükségessé, mert 
minden Magyarországon tartóz-
kodó emberről meg kell tudni 
mondani, hogy milyen alapon van 
itt – mondta Semjén Zsolt. Hang-

súlyozta: a Hazaváró program 
alapvetően a diaszpórára vonatko-
zik, annak nyelve ezért a magyar 
mellett az angol. Évi 20 ezer olyan 
magyar jön haza külföldről, aki 
életvitelszerűen kint élt – közölte.

Egy DK-s politikusnak a papi 
pedofília kapcsán tett felvetésére 
reagálva Semjén Zsolt azt mond-
ta: amit a DK-sok elvárnának, az 
alkotmányellenes és abszurd. Egy-
részt az állam és az egyház szét-
választása következtében a ma-
gyar állam nem írhat elő egyházi 
szabályozást, másrészt az állam 
foglalkozás szempontjából nem te-
het különbséget az állampolgárok 
között aszerint, hogy valaki pap, 
tanár, vagy mérnök. A pedofilok-
kal szemben nulla toleranciát ér-
vényesít az állam – hangsúlyozta. 
Megemlítette azt is, hogy Ferenc 
pápa rendelkezései folytán ma a 
katolikus egyház alkalmazza a 
legszigorúbb szabályokat.

Semjén Zsolt egy további kér-
désre válaszolva a legutóbbi és a 
2011-es népszámlálási adatokban 
a vallásokra vonatkozó eredmé-
nyek közti nagy eltéréseket az ano-
nimitás megszüntetésével és főleg 
az online kitöltés következtében 
az önkéntes válaszadás kihagyá-
sának lehetőségével magyarázta. 
Mint rámutatott, az önkéntesen 
kitölthető kérdésekre csak 60 szá-
zalék válaszolt, és ezért nemcsak 
a katolikusok „tűntek el”, hanem 
például ugyanígy csökkent a nem 
vallásosak száma is: 300 ezerrel 
kevesebben mondták azt, hogy 
nem vallásosak, illetve a 2011-es 
140 ezerrel szemben 2022-ben 
csak 40 ezren, hogy ateisták. Lát-
ható, hogy a változásoknak lé-
nyegileg nem társadalmi, hanem 
a KSH megváltozott módszertaná-
ban keresendő oka van.

Vallási vonatkozásban a hazai 
és a nemzetközi kutatások azt tá-
masztják alá, hogy nincs érdemi 
változás a 2011-es népszámlálás-
hoz képest – mondta Semjén Zsolt.

 HAZÁNK – MTI
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Hogyan lázadhat egy jobboldali fiatal a 
konzervatív kormány mellett? – interjú Halmay 
Gáborral, az IKSZ ügyvezető alelnökével

– Kocsis Máté azt mondta az 
IKSZ küldöttgyűlésén, hogy 
nagy dolog fiatalként jobbolda-
linak lenni, ezt azok merik ten-
ni, akik még mernek lázadni. 
Kissé meglepő kijelentés annak 
tükrében, hogy tizenhárom éve 
2/3-os többséggel van jobbol-
dali kormánya Magyarország-
nak. Mi ellen lázadnak akkor a 
jobboldali fiatalok?
– A lázadás minden fiatal éle-
tében jen van. Ez az a korszak, 
hogy neki senki ne mondja meg, 
mit csináljon, vagy mit gon-
doljon. Én is átmentem ezen az 
időszakon. De ha mindezt a poli-
tikában és a politikai kommuni-
kációban nézzük meg, akkor azt 
látjuk, hogy a liberális eszmék 
szeretnék leuralni a közgondol-
kodást. A fiatalokét is. Hogy csak 
az a helyes, amit ők mondanak, 
az gondolkodik helyesen a világ-
ról, aki ezeket a liberális eszmé-
ket vallja.  Ennek tükrében pedig 
igenis a jobboldali konzervatív 

gondolkodású fiatalok az igazi 
lázadók, bármennyire is szeret-
nék magukat a baloldalon így 
beállítani.
– Mennyire trendi a jobboldali 
fiatalok körében mindezt fel-
vállalni?
– Nem vagyunk könnyű hely-
zetben, azt is lehetne mondani, 
hogy egy jobboldali keresztény 

ifjúsági szervezetnek, mint ami-
lyen az IKSZ is, könnyebb a 
dolga, ha ellenzékben vagyunk. 
Hiszen a fiatalos attitűdből ere-
dő lázadás jobban megmutatko-
zik, ha valamit kritikusan kell 
szemlélni. Kiállni a keresztény 
értékek mellett, amit egyébként a 
kormányunk is képvisel, önma-
gában nem lenne lázadó. De ami-

kor mindezt támadás éri, akkor 
ránk, a jobboldali fiatalokra is le-
het számítani, hogy felemeljük a 
hangunkat. Pedig sok támadás ér 
minket a saját korosztályunkban.
– Milyen támadások?
– Olyan verbális agresszió, amit 
senkinek nem kívánok ebben 
a korban, amikor amúgy is tö-
rékenyebb még az ember lelke. 
Ráadásul gyakran az iskolában, 
a saját közegünkben történnek 
ezek, ahol nincs, aki megvédjen.
– Fordítva nincs ez meg a fia-
talok körében? Egy liberális 
gondolkodású fiatalt nem érhet 
verbális támadás konzervatív 
oldalról?
– Nem gondolom, hogy ez gya-
kori lenne. A különböző politikai 
ifjúsági szervezeteket megnéz-
ve azt látom, hogy a balolda-
lon az elsőszámú összetartó erő 
az, hogy gyűlöljék azokat, akik 
másképpen gondolkodnak, mint 
ők. Ezzel szemben a konzerva-
tív oldalon ugyanezt a kapcsot 

Az Ifjúsági Kereszténydemokrata Szövetség (IKSZ) tisztújításán Nacsa Lőrinc országgyűlési 
képviselőt, frakciószóvivőt újraválasztották a szervezet vezetőjének, Halmay Gábort pedig meg-
választották ügyvezető alelnöknek. A veszprémi önkormányzati képviselővel a Vehír.hu újságírója 
beszélgetett.

„Mi, fiatal kereszténydemokraták 
azt látjuk, hogy a világban ma 
káosz van, elérkezett a veszélyek 
kora. Járványok és háborúk dúl-
nak, gazdasági válságok és mig-
rációs folyamatok nehezítik meg 
életünket és a mindezekből nye-
részkedő spekulánsok még több 
bizonytalanságot akarnak kelteni 
és még több hatalmat akarnak 
megszerezni.

A mai brüsszeli politikai elit nem 
a béke mielőbbi megteremtésén és 
az európai jólét előmozdításán 
dolgozik, hanem a megkérdezé-
sünk nélkül minél több fegyvert és 
pénzt küldenek a háborúba, elhi-
bázott szankciókat vezetnek be és 

nap mint nap támadják alapvető 
értékeinket. Ők nem az európai és 
benne a magyar fiatalok jövője ér-
dekében dolgoznak, hanem külső 
érdekeknek engedve megnehezítik 
a mi generációnknak a biztonsá-
gos családalapítását, a vállalko-
zóvá válását, a munkavállalását.

Ki kell mondani, hogy a józan 
ész és a normalitás hiánycikk lett 
Brüsszelben.

Ránk akarják kényszeríteni a 
devianciát, a migrációval járó 
terrorveszélyt és azt akarják, 
hogy adjuk fel a hagyományos 
családmodellbe vetett hitünket.

Ebben a káoszos világban mi, 
fiatal kereszténydemokraták a jó-

zan ész hangját kívánjuk képviselni. 
Békében akarjuk élni az életünket 
és nem engedjük, hogy megfossza-
nak minket keresztény értékeinktől. 
Támogatjuk és értékeljük a ma-
gyar kormány és a Fidesz-KDNP 
parlamenti többség erőfeszítéseit 
a brüsszeli változás érdekében, 
és örülünk, hogy Magyarország, 
mint a normalitás szigete lehet a 
hazánk. Büszkék vagyunk az elért 
magyar eredményekre, tudósa-
inkra, sportolóinkra, diákjainkra 
és mindenkire, akik öregbítették a 
nemzet hírnevét.

Fiatalként különösen fontosnak 
tartjuk, hogy Magyarország szu-
verenitása megmaradjon, hogy 

az ország gazdaságilag is tovább 
erősödjön. Támogatjuk azokat a 
hazájukat szerető, keresztényde-
mokrata fiatalokat, akik most is a 
települési vagy vármegyei önkor-
mányzatokban dolgoznak a közös-
ségeikért és reméljük, hogy a jövő 
évi önkormányzati választáson 
még több ilyen fiatal kap lehetősé-
get a munkára.

Biztatunk mindenkit, hogy ve-
gyen részt a jövő évi európai 
parlamenti és önkormányzati 
választáson, ne engedjük, hogy 
a nemzetközi és a hazai baloldal 
romboló és jövőtlen politikája 
határozza meg a következő évek 
irányvonalát. Hajrá, magyarok!”

Nyilatkozatot fogadott el az IKSZ Küldöttgyűlése
Az alábbiakban a KDNP ifjúsági partnerszervezetének küldöttgyűlésén elfogadott nyilatkozat 
olvasható.
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A városi adósságokról indít tájékoztató 
kampányt az IKSZ Pécsett
Az ellenzéki vezetésű pécsi önkormányzat eladósodásával kapcsolatban indít tájékoztató 
kampányt az IKSZ helyi szervezete a baranyai vármegyeszékhelyen.

Nacsa Lőrinc, az IKSZ elnöke, 
a Kereszténydemokrata Néppárt 
országgyűlési képviselője a pé-
csi városháza közelében tartott 
december 6-ai sajtótájékoztatón 
elmondta: Gyurcsány Ferenc a 
napokban eldöntötte, hogy Pé-
terffy Attila, a város jelenlegi pol-
gármestere lesz ismét a baloldal 
jelöltje a 2024-es önkormányzati 
választásokon Pécsett.

A tájékoztató kampánnyal ezért 
„a baloldal káros pécsi tevékeny-
ségére” igyekeznek felhívni az 
emberek figyelmet – közölte. Sze-
rinte mindenkinek tudnia kell, 
hogy a városban „ugyanaz törté-
nik, ami a Gyurcsány-korszakban 

történt az országban, azaz eladó-
sítás, káosz és a haverok kitömé-
se” – fogalmazott.

Nacsa Lőrinc hozzátette:  
Péterffy Attila 16 milliárd forin-
tot halmozott fel adósság címén 
Pécsett, ekkora összegből pedig 
„rendbe lehetett volna tenni a pécsi 
közösségi közlekedést, utakat, ját-
szótereket lehetett volna építeni”. A 
baloldali pécsi városvezetés mégis 
a „gyurcsányi beidegződéseknek 
megfelelően” csak „káoszt terem-
tett és mutyizott” – fogalmazott a 
kereszténydemokrata politikus.

Őri László, a Fidesz pécsi vá-
lasztókerületi elnöke, a Baranya 
Vármegyei Önkormányzat elnöke, 

a város korábbi alpolgármestere az 
eseményen közölte: A 16 milliárd 
forintos Péterffy-adósságot 2048-
ig fizethetik a pécsiek címmel in-
duló kampány részeként minden 
pécsi háztartásba eljuttatnak egy 
tájékoztató kiadványt.

Pécsen Péterffy Attila egy füg-
getlen és szakértői városvezetés 
ígéretével tévesztette meg az em-
bereket, 2023-ban pedig azt lát-
hatják a választók, hogy „Gyur-
csány Ferenc hálójába került a 
pécsi városvezetés és Péterffy At-
tila Gyurcsány Ferenc emberévé 
vált” – mondta.

Beszámolt róla: a kiadvány-
ban rávilágítanak arra, hogy mit 

ígért 2019-ben a jelenlegi pol-
gármester és ehhez képest mit 
kaptak a pécsiek. Buszkáoszt, 
ügyvéd-, telek- és lakásmutyit, 
óriáskereket és Pécs Pride fel-
vonulást kaptak egy vízióval 
rendelkező, komoly fejlesztési 
stratégiát megvalósító városve-
zetés helyett, amiért ma Pécset 
a sodródás jellemzi – vélekedett 
Őri László.

Azt mondta: ha jövőre nem lesz 
fordulat a városvezetésben, félő, 
hogy Pécs végérvényesen lema-
rad és nem tud megfelelően élni a 
kormány által biztosított, a térség 
újraiparosítását is biztosító lehe-
tőségekkel.

a keresztény, jobboldali értékek 
jelentik. Tehát valami mellett ál-
lunk ki és nem valami ellen. Ha 
sikerül ezek mentén egy közös-
séget összekovácsolni, az egy-
ben egy bajtársi közösség is lesz, 
ahol támogatják egymást az em-
berek. Ha valakit ezért bántanak, 
az tudja, hogy ehhez a közösség-
hez bármikor fordulhat.
– Mekkora most a veszprémi 
IKSZ tábora?
– Körülbelül kéttucat aktív fia-
tal tagunk van. Ezzel egyébként 
országosan az egyik legaktívabb 
alapszervezet a veszprémi. Ez 
meglátszott a mostani küldött-
gyűlésen is, amikor Veszprém-
ből érkezett az egyik legnépe-

sebb csapat. Ez volt 
az első alkalom, hogy 
az ország minden ré-
széről összejöttek a 
tagok és számomra 
külön büszkeség volt, 
hogy ilyen sok veszp-
rémivel együtt tud-
tam részt venni.
– Ezen a küldött-
gyűlésen az orszá-
gos szervezet ügy-
vezető alelnökének 
választották. Mi 
lesz a feladata eb-
ben a szerepkörben?
– Az IKSZ szervezeti 
felépítése úgy néz ki, 
hogy az elnök mellett 
– aki a jövőben is Nacsa Lőrinc 
lesz – van egy elnökhelyettes, 
egy ügyvezető alelnök és egy 
külügyekért felelős alelnök. Raj-
tunk kívül pedig további nyolc 
alelnök, akik különböző felada-
tokért felelnek, köztük egyéb-
ként szintén van egy veszprémi 
tag, Porga Ábel. Tehát elmond-
ható, hogy az országos IKSZ ve-
zetésében két veszprémi fiatal is 
ott van. Az én feladatom a napi 
szintű operatív munka szerve-
zése lesz. Először is fel kell tér-
képeznünk, meg kell ismernünk 
jobban az országos tagságunkat. 
Jelenleg több mint 50 alapszer-
vezetünk van. Meg kell néznünk, 
hogy ők hogyan működnek, mi-

ben van szükségük segítségre és 
persze azt is meg kell vizsgál-
nunk, hogy ahol eddig nem volt 
jelen az IKSZ, ott miért nem és 
hogyan lehet ezen változtatni.
– Ez egy belső szervezeti mun-
ka, de kifelé hogyan fog kom-
munikálni az IKSZ?
– Alapvetően ugyanazokat az 
értékeket valljuk, mint a KDNP, 
szóval, ha megszólalunk a nyil-
vánosságban, akkor nem kell 
arra számítani, hogy eltérünk 
ettől, legfeljebb fiatalok szem-
üvegén keresztül irányítjuk rá a 
figyelmet ezekre témákra, vagy 
állunk ki valami mellett, vagy 
ellen. Veszprém egyébként alap-
vetően egy konzervatív gondol-

kodású város szerencsére, de 
például, amikor a Nagyboldo-
gasszony ünnepén LMBTQ-par-
tit tartott egy szórakozóhely, a 
helyi IKSZ felszólalt, hogy ezt 
már tényleg nem kellene. De sa-
ját rendezvényeink is vannak, 
szintén veszprémi példát hozok: 
tavaly Azbej Tristan, a KDNP al-
elnöke, az üldözött keresztények 
megsegítéséért felelős államtit-
kár volt vendégünk. Ezek mellett 
– mint minden politikai ifjúsági 
szervezet – mi is részt veszünk a 
kampányokban, különböző poli-
tikai akciókat szervezünk.

A teljes interjú elolvasható 
a KDNP megújult honlapján, 

a kdnp.hu-n

Az IKSZ küldöttgyűlése a szer-
vezet elnökévé újraválasztotta 
Nacsa Lőrincet. Elnökhelyet-
tes lett Váraljai Zoltán. Halmay 
Gábor ügyvezető alelnökként, 
Bohár Ádám külügyekért felelős 
alelnökként dolgozik a jövőben. 
Csorba Dezső, Dancs Ákos, Ke-
lei Kornél, Klesch Dávid, Nagy 
Bence, Porga Ábel, Vejkey Dal-
ma és Velenczei Szabolcs az 
IKSZ alelnöke lesz a következő 
időszakban. Az IKSZ szervezett-
ségét mutatja, hogy az elnökség 
tagjai 8 vármegyéből, az ország 
különböző pontjairól érkeztek.

Az IKSZ megválasztott vezetősége. 
A képen jobbról az ötödik Nacsa Lőrinc, balról az ötödik Halmay Gábor
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30. születésnapját ünnepelte  
a KDNP Protestáns Műhely
Fennállása 30. évfordulóját ünnepelte a KDNP Protestáns Műhely november 27-én a budapesti 
Ráday Házban. A jubileumi esemény ünnepi előadói történelmi távlatokban és napjaink kihívásai 
keretében is elhelyezték a protestáns gondolkodás jelentőségét a politikában és a közéletben. 

A KDNP Protestáns Műhely (PM) 
létrehozásának gyökerei harminc-
két évre nyúlnak vissza. 1991-ben 
a Konrad Adenauer Alapítvány 
brüsszeli rendezvényén (a 2001-ben 
evangélikus lelkésszé szentelt) Lu-
káts Miklósnak, az Antall-kormány 
államtitkárának azt tanácsolta egy 
magyar származású pap, hogy a 
német CDU mintájára a KDNP-n 
belül is hozzanak létre protestáns 
munkacsoportot – olvasható az 
ünnepi rendezvényre kiadott politi-
katörténeti füzetben. A műhely ala-
pítólevelét 1993-ban a reformáció 
ünnepén bocsátották ki, a KDNP 
PM első elnöke a 2022-ben elhunyt 
Lukáts Miklós lett.

Az eseményen Nagy Lenke el-
nökségi tag, református lelkész áhí-
tata után Birkás Antal, a KDNP PM 
elnöke köszöntötte az egybegyűlte-
ket, majd Semjén Zsolt nyitóbeszé-
dével folyatódott a beszédek sora. 
A miniszterelnök-helyettes rámu-
tatott: „Az alapvető kérdés, amire 
nekünk, kereszténydemokraták-
nak válaszolni kell, hogy pontosan 
hogyan kapcsolódik keresztény 
hitünkhöz kereszténydemokrata 
politikai hitvallásunk. Hogyan, 
milyen áttételekkel következik hi-
tünkből az a politikai cselekvés, 
amit kereszténydemokráciának 
nevezünk. Mindennek az alapja 
Jézus Krisztus evangéliuma, ami 
térben, időben, témájában minden 
tekintetben egyetemes.” A politi-
kus hangsúlyozta, hogy az emberi 
életnek nincs olyan szegmense, 
amelyben Jézus Krisztus tanítása 
ne volna releváns, így a társadal-
mi, politikai élet sem lehet kivétel 
az evangélium érvényessége alól. 
Az Evangéliumból következően az 
egyház meghirdeti a kor kihvására 
is válaszolva a társadalmi tanítását 
(enciklikák), ebből levezethetőek 
a kereszténydemokrácia alapelvei, 
és ennek gyakorlati megvalósulá-
sa a kereszténydemokrata politika.  
„A Protestáns Műhely nem egy 
zárvány a katolikus dominanciájú 
KDNP-ben, hanem egy szellemi, 

teológiai, politikai műhely. Nem hi-
ány, hanem többlet. Nem fügefale-
vél a KDNP-n, hanem egy szellemi 
babérkoszorú” – hívta fel a figyel-
met köszöntőjében Semjén Zsolt.

A KDNP Protestáns Szellemi 
Műhely és a politika az örök ige 
mérlegén címmel tartott előadást 
Békefy Lajos. A KDNP PM alapító 
tagja a kezdeteket idézte fel: „A vi-
lág zűrzavarában megjelenik Isten 
előrelátása és gondviselése. Ennek 
az isteni gondviselő jelenlétnek a 
politikai lefordítása és tolmácsolá-
sa kívánt lenni eredetileg a KDNP 
Protestáns Műhely. Amikor Lukáts 
Miklóssal először megterveztük az 
eredeti nevén Protestáns Szellemi 
Műhely jövőjét, próbáltuk beha-
tárolni szellemi koordinátákkal a 
teendőit, akkor visszafordultunk 
a múltba, hogy onnan merítsünk 
olyan forrásértékű tanításokat, 
amelyek továbbvisznek bennünket. 
Minden, amit elvégezhettünk Isten 
kegyelméből harminc év alatt, az 
az ige vezetése, az ige tanácsolása, 
a teljes Szentírás fényében valósul-
hatott meg.” A jövőre vonatkozó el-
képzelésekről szólva Békefy Lajos 
azt javasolta, hogy a KDNP PM 
karakterének hangsúlyosabbá téte-
le érdelében fiatalok, egyetemisták, 
a közép- és az idősebb generáció 
részvételével szervezzenek tema-
tikus kerekasztal-beszélgetéseket, 
amelyek a politizálás igazi fórumát 
jelentik.

Protestantizmus és közéleti fele-
lősségvállalás című előadásában 
Prőhle Gergely így fogalmazott: 
„Bátran elmondhatjuk, hogy a pro-
testantizmus a Kereszténydemok-
rata Néppártban otthon van. Ezért 
azt gondolom, hogy az egyházak-
nak komolyan kell venni az ezzel 
járó felelősséget. Ez a fajta felelős-
ségvállalás azonban nem lehet csu-
pán egy retorikai fordulat, hanem 
intellektuális erőfeszítésnek kell 
lennie.” A Magyarországi Evan-
gélikus Egyház országos felügye-
lője hangsúlyozta, hogy „ha ezt az 
intellektuális erőfeszítést a politi-
kai kommunikációra gyakran jel-
lemző leegyszerűsítés veszi át, ha 
restek vagyunk bizonyos dolgokat 
átgondolni, és csak szlogenekkel 
és különböző jelszavakkal áltatjuk 
magunkat, akkor súlyos mulasztást 
követünk el abban a harcban, ami-
ben mindnyájunknak közös fele-
lőssége van. Ez a harc nem oldható 
meg egyszerű gondolati pályák be-
futásával”.

A protestantizmus és a köz-
életi felelősség összefüggésének 
történetére visszatekintve Prőhle 
Gergely kiemelte Luther Márton 
alakját, aki Jézus Krisztusra mu-
tató teológiai álláspontjával elindí-
totta az elsősorban teológiai, lelki 
megközelítésből induló reformáció 
folyamatát, amely a közélet, az ak-
tuálpolitika keretrendszerében egy 
pillanat alatt politikummá is vált. 

Előadásában az egyházi elöljáró 
külön kiemelte a bibliafordítást, 
amellyel a reformáció egész Eu-
rópának a közéletére hatást gya-
korolt, hiszen – mint fogalmazott 
– „hol lennének nemzeti kultúrá-
ink, hogyha Luther nem fordítja le 
anyanyelvére a Bibliát Mi más lett 
volna a nemzeti gondolat, a nemzeti 
kultúra és később a nemzetállamok 
forrása, mint az a fajta tudatosság, 
amit a protestáns bibliafordítók 
képviseltek Napjainkban számos 
veszély leselkedik a keresztény kö-
zösségekre, ezért a kereszténység 
csak együtt lehet erős. A lutheri 
reformáció üzenetét meghallva kell 
tudatosítani, hogy csak akkor le-
hetünk sikeresek ebben a harcban, 
hogyha a legkorszerűbb eszközöket 
és szókincset, a legmodernebb gon-
dolati formákat tudjuk magunkévá 
tenni az érveinknek a hangoztatá-
sára”.

Az előadásokat követően Sem-
jén Zsolt átadta a Luther–Kál-
vin-emlékplaketteket és az elis-
merő okleveleket, majd ünnepi 
köszöntőbeszédet mondott Bayer 
Zsolt publicista, Horkay György, 
a KDNP PM elnökségi tagja és 
Weisz Péter, a Barankovics Alapít-
vány Izraelita Műhelyének elnöke. 
A jubileumi ünnepély Badacsonyi 
Zoltán elnökségi tag zárszavával 
ért véget.

 Balczó Mátyás  
Evangélikus.hu
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HAZÁNK-
FALINAPTÁR

Ignác Gyertyaszentelő 
Boldogasszony
Aida, Karolina

Balázs Csenge
Ráhel

Ingrid
Ágota

Dorottya
Dóra

Rómeó
Tódor

Aranka Abigél
Alex

Elvira Bertold
Marietta

Lídia
Lívia

Húshagyó kedd
Ella
Linda

Hamvazószerda, a 
nagyböjt kezdete
Bálint, Valentin

Georgina
Kolos

Julianna
Lilla

Donát Bernadett, Konor

Zsuzsanna Aladár
Álmos

Eleonóra Gerzson Alfréd Szökőnap
Kommunizmus 
áldozatainak 
emléknapja
Mátyás, Jázmin

Géza Edina Bátor
Ákos

Elemér

FEBRUÁR

1 2 3 4

5 6 7 8 9 10 11

12 13 14 15 16 17 18

19 20 21 22 23 24 25

26 27 28 29

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

Munka ünnepe
Munkás Szent 
József
Fülöp, Jakab

Zsigmond Irma
Tímea

Flórián
Mónika

Anyák napja;
ortodox húsvét
Györgyi, Adrián

Frida
Ivett

Gizella Mihály Áldozócsütörtök
Gergely

Pálma
Ármin

Ferenc Urunk 
mennybemenetele
Pongrác

Imola
Szervác

Bonifác Szonja
Zsófia

Botond
Mózes

Paszkál Alexandra
Erik

Pünkösd, a 
Szentlélek 
kiáradása
Ivó, Milán

Pünkösd
Bernát
Felícia

Konstantin Júlia
Rita

Dezső Eliza
Eszter

Orbán
Szentháromság,
Hősök napja, 
Gyermeknap
Evelin, Fülöp

Hella Csanád
Emil

Magdolna Krisztus teste 
és vére
Janka, Zsanett

Angéla
Petronella

MÁJUS

1 2 3 4 5

6 7 8 9 10 11 12

13 14 15 16 17 18 19

20 21 22 23 24 25 26

27 28 29 30 31

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

Albin Lujza Kornélia

Kázmér Adorján
Adrián

Inez
Leonóra

Tamás Nemzetközi nőnap
Zoltán, Apolka

Fanni
Franciska

Székely  
szabadság napja
Ildikó

Szilárd Gergely Ajtony
Krisztián

Matild Nemzeti ünnep
Kristóf

Henrietta Gertrúd
Patrik

Ede
Sándor

Szent József és 
az apák ünnepe
Bánk, József

Klaudia Benedek Beáta
Izolda

Emőke Virágvasárnap
Gábor
Karina

Gyümölcsoltó 
Boldogasszony
Irisz, Irén

Emánuel Hajnalka Nagycsütörtök
Gedeon
Johanna

Nagypéntek
Auguszta

Nagyszombat
Zalán

Húsvét, Urunk 
Feltámadása
Árpád

MÁRCIUS

1 2 3

4 5 6 7 8 9 10

11 12 13 14 15 16 17

18 19 20 21 22 23 24

25 26 27 28 29 30 31

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

Tünde Úrnapja
Anita
Kármen

Klotild
Nemzeti 
összetartozás 
napja
Bulcsú

Fatime Cintia
Norbert

Jézus Szíve
Róbert

Medárd
Helga

Félix,
Annamária
Efraim

Gréta
Margit

Barnabás
Barna

Villő Anett
Antal

Vazul Jolán
Vid

Független 
Magyarország 
napja
Jusztin

Alida
Laura

Arnold
Levente

Gyárfás Rafael
Benigna

Alajos
Leila

Paulina Ortodox pünkösd
Zoltán

Iván Vilmos János
Pál

László Irén
Levente

Szent Péter és 
Szent Pál apostolok
Péter, Pál

Pál

JÚNIUS

1 2

3 4 5 6 7 8 9

10 11 12 13 14 15 16

17 18 19 20 21 22 23

24 25 26 27 28 29 30

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

Annamária
Tihamér

Ottó Kornél
Soma

Ulrik Emese
Sarolta

Csaba
Felícia

Apollónia

Ellák Lukrécia Amália Lili
Nóra

Dalma
Izabella

Jenő Stella
Örs

Henrik
Roland

Valter Elek
Endre

Frigyes
Milla

Emília
Esztella

Illés Daniella
Dániel

Nándorfehérvári 
diadal emléknapja
Magdolna, Magda

Lenke Kincső
Kinga

Jakab
Kristóf

Anikó
Anna

Liliána
Olga

Szabolcs

Flóra
Márta

Judit
Xénia

Oszkár

JÚLIUS

1 2 3 4 5 6 7

8 9 10 11 12 13 14

15 16 17 18 19 20 21

22 23 24 25 26 27 28

29 30 31

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

Boglárka Lehel Hermina Dominika
Domonkos

Krisztina Urunk 
színeváltozása
Berta, Bettina

Ibolya László Emőd Lőrinc Tiborc
Zsuzsanna

Klára Ipoly Marcell Nagyboldog-
asszony
Mária

Ábrahám Jácint Ilona

Huba Állami ünnep, 
Szent István
István

Hajna
Sámuel

Menyhért
Mirjam

Totális diktatúrák 
áldozatainak 
emléknapja
Bence

Bertalan Lajos
Patrícia

Izsó Gáspár Ágoston Beatrix
Erna

Rózsa Bella
Erika
Ramóna

AUGUSZTUS

1 2 3 4

5 6 7 8 9 10 11

12 13 14 15 16 17 18

19 20 21 22 23 24 25

26 27 28 29 30 31

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

Egon
Egyed

Dorina
Rebeka

Hilda Rozália Lőrinc
Viktor

Zakariás Regina Kisboldogasszony
Adrienn
Mária

Ádám Hunor
Nikolett

Teodóra Mária Kornél Szent Kereszt 
felmagasztalása
Roxána, Szeréna

Enikő
Melitta

Edit Zsófia Diána Vilhelmina Friderika Mirella
Máté

Móric

Tekla Gellért
Mercédesz

Eufrozina
Kende

Jusztina
Pál

Adalbert Vencel Unitárius őszi 
hálaadás
Mihály

Jeromos

SZEPTEMBER

1

2 3 4 5 6 7 8

9 10 11 12 13 14 15

16 17 18 19 20 21 22

23 24 25 26 27 28 29

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

30

Malvin Petra Helga Ferenc Aurél Nemzeti gyásznap
Brúnó
Renáta

Amália Magyarok 
Nagyasszonya
Koppány

Dénes Gedeon Zsidó jom kippur 
kezdete
Brigitta, Gitta

Miksa Ede
Kálmán

Helén Teréz Gál Hedvig Lukács Nándor Vendel

Orsolya Előd Nemzeti ünnep
Gyöngyi

Salamon Bianka
Blanka

Dömötör Székely 
autonómia napja
Szabina

Simon
Szimonetta

Nárcisz Alfonz Reformáció 
emléknapja
Farkas

OKTÓBER

1 2 3 4 5 6

7 8 9 10 11 12 13

14 15 16 17 18 19 20

21 22 23 24 25 26 27

28 29 30 31

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

Mindenszentek
Marianna

Halottak napja
Achilles

Győző

Nemzeti gyásznap
Károly

Imre Lénárd Rezső Zsombor Tivadar Réka

Márton Jónás
Renátó

Szilvia Aliz Albert
Lipót

Ödön Gergő
Hortenzia

Jenő Erzsébet
Zsóka

Jolán Olivér Cecília Kelemen
Klementina

Krisztus Király
ünnepe
Emma

Magyar Gulág-
emléknap
Katalin

Virág Virgil Stefánia Taksony Andor
András

NOVEMBER

1 2 3

4 5 6 7 8 9 10

11 12 13 14 15 16 17

18 19 20 21 22 23 24

25 26 27 28 29 30

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

Első adventi 
vasárnap
Elza

Melinda
Vivien

Ferenc
Olívia

Barbara
Borbála

Vilma Szent Miklós 
(„Mikulás”)
Miklós

Ambrus A Szeplőtelen 
Fogantatás ünnepe
Mária

Natália Judit Árpád Gabriella Luca
Otília

Szilárda Harmadik adventi 
vasárnap
Valér

Aletta
Etelka

Lázár
Olimpia

Auguszta Viola
Violetta

Teofil Tamás Negyedik adventi 
vasárnap
Zénó, Anikó

Viktória Szenteste
Ádám
Éva

Karácsony, Jézus 
születése; zsidó 
hanuka kezdete
Eugénia

Karácsony 2. napja
István

János Kamilla Szent Család 
ünnepe
Tamara, Tamás

Dávid Szilveszter

DECEMBER

1

2 3 4 5 6 7 8

9 10 11 12 13 14 15

16 17 18 19 20 21 22

23 24 25 26 27 28 29

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

30 31
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Semjén Zsolt: A kereszténydemokrácia 

a természet rendjén alapul
Az evangélium egyetemes, ér-

vényes a politika és a társadalom 

területén is. A kereszténydemok-

rácia a természet rendjén alapul, és 

az egyház, vagyis az evangélium 

tanításán nyugszik – mondta Sem-

jén Zsolt miniszterelnök-helyettes, 

a KDNP elnöke a Keresztényde-

mokrata Vezetők Giesswein Sán-

dor I. Szakmai Napján április 1-jén 

Lakiteleken. A tanácskozáson 

mintegy 250 KDNP-alapszervezet 

és vármegyei szervezet vezetője, 

továbbá kereszténydemokrata or-

szággyűlési képviselők és más po-

litikusok vettek részt.
Semjén Zsolt kiemelte: „nem 

az egyház mozog a pártokhoz ké-

pest, hanem a pártok mozoghatnak 

szabadon az egyházhoz képest. 

Mi, kereszténydemokraták állunk 

közel az egyházhoz, nem pedig 

azt várjuk, hogy az egyház álljon 

közel hozzánk. Az egyház ak-

kor működik együtt egy politikai 

erővel, ha az keresztény értékeket 

képvisel”.

Előadásában kitért arra, hogy a 

kereszténydemokrácia a természet 

rendjéből, a teremtés rendjéből in-

dul ki, a kereszténydemokrata po-

litikus pedig arra vállalkozik, hogy 

a közéletben képviselje az egyház 

társadalmi-szociális tanítását.

A KDNP elnöke elmondta: a 

keresztény politikusoknak kül-

detésük van a közéletben. A 

ránk bízott értékek és érdekek 

szempontjából fontos, hogy ott 

legyünk a színtereken – tette 

hozzá.

Semjén Zsolt lakiteleki előadásá-

ban három fontos, sajátos karakterét 

emelte ki a Kereszténydemokrata 

Néppártnak: az egyetlen történelmi 

párt, az egyetlen világnézeti párt 

és az egyetlen keresztényszociális 

párt ma Magyarországon.

Rendkívül sikeresnek nevezte a 

Fidesz–KDNP-pártszövetség mű-

ködését, amely másfél évtizede a 

választók abszolút többségének 

bizalmát élvezi, ami példátlan Eu-

rópában.
A miniszterelnök-helyettes előa-

dásában hangsúlyozta az aktuális, 

háborús helyzetre való tekintettel 

a béke fontosságát: minél előbb 

legyen tűzszünet, kezdődjenek el 

a béketárgyalások. Határozottan 

kijelentette: „magyar katona ebbe 

a háborúba nem fog menni, Ma-

gyarországon keresztül nem mehet 

fegyver Ukrajnába és Magyaror-

szágról másik ország ellen támadás 

nem indulhat.”
Előadása végén Semjén Zsolt 

két alapvető elvárást fogalmazott 

meg a kereszténydemokrata po-

litikusokkal szemben: legyenek 

erkölcsileg tisztességesek és ha-

tékonyan képviseljék a keresztény 

értékeket.
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azánkSimicskó István: A kormány a béke 

és a magyar családok mellett állSimicskó István, a KDNP 

frakcióvezetője december 

5-én napirend előtti felszó-

lalásában az elmúlt időszak 

tanulságait összegezte a par-

lamentben. Mint rámutatott, 

a nemzetközi környezetet 

az utóbbi időben felerősödő 

globalizációs folyamatok, 

felgyorsuló technikai, tech-

nológiai fejlődés és a háború 

jellemezte. A háború lokális, 

ugyanakkor érzékelhetők a 

globális hatásai. A háborúra 

válaszként hozott  szankciók 

inflációt és erősödő migráci-

ós folyamatokat okoztak.
E kedvezőtlen helyzetben 

a Fidesz–KDNP-kormány a 

béke mellett állt ki, a béke-

tárgyalások mellett tette le 

a voksát, humanitárius se-

gítséget nyújt a háború elől 

menekülőknek, a magyar 

családokat rezsicsökkentés-

sel védi, a vállalkozásokat 

és a családokat támogatja, 

s 11 intézkedésből álló ak-

ciócsomagot hozott létre. 

Ugyanakkor erőteljesen és 

határozottan fellépett és fel-

lép az elhibázott brüsszeli 

szankciós politikával szem-

ben – fogalmazott Simicskó 

István.Hozzászólása végén a ke-

reszténydemokrata képvi-

selőcsoport vezetője áldott 

adventet kívánt minden ma-

gyar családnak.

„Karácsonykor az ember mindig hisz egy 

kissé a csodában, nemcsak te és én, ha-

nem az egész világ, az emberiség, amint 

mondják, hiszen ezért van az ünnep, mert 

nem lehet a csoda nélkül élni” – írja Má-

rai Sándor. Hétköznapjainkban is ott a 

„csoda”, legyen szó akár a példátlan össze-

fogással megvalósuló országos keresztfelú-

jítási akcióról, akár egy vidéki kápolnánk 

két évtizede ellopott, Amerikából előkerült 

harangjának mesébe illő hazatéréséről, egy 

cirkuszi előadás katartikus hatásáról vagy 

a feltétel nélküli házastársi szeretetről. 

Minderről olvashat a Hazánk ünnepi 

számában.  
Áldott Karácsonyt és Békés,  
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Hazánk
Párbeszédet javasol  

a Balatonról Navracsics Tibor

Navracsics Tibor területfejlesz-

tési miniszter, KDNP-s politikus 

szerint párbeszédet kellene indí-

tani a Balatonról, amelyben az 

üzleti élet, a környezetvédelem, 

a kulturális élet szereplői, a he-

lyiek, az itt üdülők és az alkalmi 

látogatók is részt vennének.

Navracsics Tibor a „Portfolio 

Balaton Business Forum 2023” 

június eleji rendezvényén Ba-

latonfüreden úgy fogalmazott: 

sokaknak a Balaton csak egy 

egyszerű üdülőterület, amelyre 

nyaranta gondolnak, másoknak 

viszont olyan lakóterület, amely 

egyre rosszabb szociológiai muta-

tókkal rendelkezik.

„Az ingatlanárak rendkívül 

magasak a térségben, így az itt 

élő fiataloknak nehézséget jelent 

megvásárolni első lakásukat, 

ezért a környezetvédelmi, turisz-

tikai, kulturális problémák mel-

lett életkezdési gondokról is be-

szélni kell a Balaton környékén” 

– mondta. Ezért összefogásra és 

párbeszédre biztatta a gazdasági, 

kulturális és társadalmi szféra 

szereplőit.
A miniszter bemutatta a térség 

demográfiai változásait, köztük 

azt, hogy az országon belüli ván-

dorlásnak egyik legjelentősebb 

célterülete a Budapest–Győr–

Veszprém-háromszög. Emellett 

a szuburbanizáció, a nagyobb 

városokból a környező települé-

sekre való népességkiáramlás is 

megfigyelhető, a térségben főként 

a Balaton keleti medencéjében.

„Ezekre a folyamatokra az in-

gatlanpiac is reagál, Budapest, 

Győr és Debrecen mellett a Ba-

latonnál a legmagasabbak az in-

gatlanárak. Emiatt nehéz a régi-

óban életet kezdeni, és így egyre 

inkább elöregszik a Balaton tér-

sége” – mutatott rá Navracsics 

Tibor.
A miniszter jelezte: az aktuális 

uniós költségvetési időszakban 

kiemelt térségként jelenik meg a 

Balaton környéke, továbbá az Eu-

rópa kulturális fővárosa program-

ban Veszprém mellett a Bakony–

Balaton régió 116 települése is 

részt vesz.
Navracsics Tibor hangsúlyozta: 

a 116 település együttműködé-

se biztató, és remélte, hogy ezt a 

lendületet a következő években is 

fenn tudják tartani egy olyan tér-

ség érdekében, amely az itt élők-

nek élhető, az ide látogatóknak 

pedig vonzó maradhat.
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Hazánk
Semjén Zsolt: A Szentlélek jelenléte 

tapintható volt a pápalátogatáskor

Semjén Zsolt miniszterel-

nök-helyettessel, a KDNP el-

nökével a HÍR TV Bayer-show 

című műsorának vendégeként a 

pápalátogatásról beszélgetett a 

műsor házigazdája, Bayer Zsolt 

május 7-én.

Ferenc pápa látogatása nagyon so-

kat jelentett az egész magyar nem-

zetnek – hangsúlyozta Semjén Zsolt. 

„Ahhoz, hogy ez a látogatás 

így sikerült, kellett a Szentatya 

karizmája és mindenekelőtt a 

Szentlélek. És a Szentlélek ta-

pintható volt ebben a három nap-

ban. Óriási büszkeség az ország-

nak, hogy Ferenc pápa itt járt” 

– hangsúlyozta a keresztényde-

mokrata pártelnök.
Semjén Zsolt emlékeztetett: a 

Szentatya tanítása és a magyar 

kormány álláspontja között leg-

feljebb hangsúlybeli különbségek 

vannak az egyes kérdésekben, 

hiszen Ferenc pápa megerősí-

tett minket többek között a bé-

ketörekvéseinkben és a család  

melletti kiállásunkban is.

Simicskó István: A pápa a szeretet  

és a béke fontosságára hívta fel a figyelmet

Simicskó István, a KDNP frak-

cióvezetője május 3-án napirend 

előtti felszólalásában az Ország- 

gyűlésben Ferenc pápa magyar-

országi látogatását méltatta, és 

megköszönte mindenki munká-

ját, aki részt vett a programok le-

bonyolításában.
Szerinte a háromnapos látoga-

tás során a keresztény civilizáció 

szeme Magyarországra irányult, 

„hitünk erejét láthatta a világ”. 

Simicskó István hangsúlyozta: 

Ferenc pápa megszólalásaiban a 

szeretet és a béke fontosságára 

hívta a fel a figyelmet, többször 

felszólalt a háború ellen is.

Soltész Miklós egyházi és 

nemzetiségi kapcsolatokért fele-

lős államtitkár, a KDNP alelnö-

ke szintén köszönetet mondott a 

szervezőknek és a pápalátogatás 

programjain megjelent hívőknek, 

fiataloknak. Ugyanakkor megje-

gyezte: voltak, akik – a tavalye-

lőtti Eucharisztikus Világkong-

resszushoz hasonlóan – most is 

el akarták rontani az ünnepet. Az 

„egyházakat támadó”, „fanyalgó, 

kioktató hangokra” utalva a Mo-

mentumot és a DK-t is bírálta.

 Összeállításunk Ferenc pápa 

apostoli látogatásáról  

a 2-5. oldalon, vélemény 
a 9. oldalon
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Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes, 

a KDNP elnöke gratulál 

Orbán Viktornak, a 
Fidesz elnökének 

miniszterelnökké történő 

újraválasztásához  
(Fotó: Miniszterelnökség /  

Botár Gergely)

A Fidesz – Magyar Polgá-

ri Szövetség elnökét – aki 

2010 óta tölti be megsza-

kítás nélkül a kormányfői 

tisztséget – 133 igen szava-

zattal, 27 nem ellenében vá-

lasztották meg a képviselők. 

Orbán Viktor így – 1998, 

2010, 2014 és 2018 után – 

ötödik miniszterelnöki cik-

lusát kezdhette meg.
 Részletek a 3. oldalonMegalakult a KDNP országgyűlési képviselőcsoportja  

A képviselők Simicskó Istvánt választották újra a frakcióvezetői poszton
A KDNP-frakció tagjai. Az első 

sorban (balról jobbra): Süli János, 

Latorcai János, Semjén Zsolt és 

Simicskó István; középen (balról 

jobbra): Rétvári Bence, Szászfalvi 

László, Vejkey Imre, Harrach Péter, 

Földi László, Juhász Hajnalka, 

Hargitai János és Soltész Miklós; 

a hátsó sorban (balról jobbra): 

Mihálffy Béla, Nacsa Lőrinc,  

Hollik István, Seszták Miklós, 

Móring József Attila és Aradszki 

András (Fotó: Miniszterelnökség / 

Botár Gergely)

A Kereszténydemokrata Néppárt 

képviselőcsoportjának 18 tagja 

van, eggyel több, mint az előző 

ciklusban, ezzel a kisebbik kor-

mánypárt az Országgyűlés máso-

dik legnagyobb frakcióját alkotja. 

Az Országgyűlés megválasztotta 

a parlamenti tisztségviselőket és 

a bizottsági elnököket is – köztük 

többen a KDNP-frakció tagjai.
 Részletek a 2-3. oldalon

Orbán Viktor Magyarország miniszterelnöke – ötödször 
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HazánkMagyarország nem lehajtott  fejjel nézi 
a saját sorsátA világ egyik legnagyobb, akkoriban fél Euró-

pát megszállva tartó hadseregével szembeszáll-
ni nem sok jót ígért 1956-ban, mégis, a magyar 
forradalmárok szívében és lelkében mindennél 
erősebben élt a szabadság iránti vágy. Össze-
kapaszkodtak és a kilátástalannak hitt harcot is 
vállalva csodát alkottak.Egy kis ország Európa közepén megmutat-

ta a világnak, hogy igenis dacolni lehet és meg 
lehet mutatni a megszálló hadaknak és kommu-
nista kiszolgálóiknak, hogy Magyarország nem 
lehajtott fejjel nézi a saját sorsát, hanem bátran, 
valamint büszkén áll ki a függetlenségéért, szu-
verenitásáért és a magyar nép mindenki számára 
egyértelművé tette, hogy a saját útját akarja járni.

Ezzel a lelkülettel és akarattal kell ma is, ál-
landóan változó környezetünkben kiállni önma-
gunkért, a magyarok jogaiért és érdekeiért! Egy 
békés, kiszámítható és rendezett jövőért kell 
küzdenünk, hogy az utánunk jövő nemzedé-
kek is tovább vihessék a lángot, amelyet a pesti 
srácok lobbantottak fel a legnagyobb elnyomás 
évtizedeiben.

Simicskó Istvána KDNP frakcióvezetője

Latorcai Csaba: A Kereszténydemokrata Néppárt 
magyarországi története idestova 80 esztendős

„A Kereszténydemokrata Nép-párt magyarországi története idestova 80 esztendős” – írta közösségi oldalán Latorcai Csaba, a KDNP ügyvezető főtit-kára. A politikus emlékeztetett: 1944 őszén, a német megszál-lás idején alakult meg titokban a szervezet. „Egy évvel koráb-ban, Apor Vilmos püspök hívta össze a reformmozgalmak veze-tőit, hogy a két világháború közt elért eredményeknek, amelyeket társadalmi szervezetek, a ka-tolikus és protestáns egyházak támogatásával keresztény-szo-ciális reformmozgalmak értek el, újra lendületet adjon” – tette hozzá.

Latorcai Csaba emlékeztetett: a párt 1945 elején Baran-kovics Istvánt vá-lasztotta főtitkárává, politikája pedig arra irányult, hogy az or-szág legszegényebb rétegeit beemelje a közműveltség, a politika és gazdasági demokrácia keretei közé, és ezzel elindítsa polgárosodásának folyamatát. Bár a párt eszméit és vezetőit negyven éven át üldöz-te a kommunista hatalom, 1989 után a KDNP ezekből a szellemi gyökerekből táplálkozva kívánja szolgálni a huszonegyedik szá-

zadbeli magyar kibonta-kozás útját.
A bejegyzésben az ol-vasható, hogy a KDNP és a Fidesz szövetsége egyedülállóan sikeres politikai konstrukció Európában, hiszen egy-más után négy parla-menti választáson nyer-te el a magyar választók bizalmát, ezzel alkotmányozó többséget szerezve az Ország-gyűlésben. A kereszténydemok-raták Semjén Zsolt személyében miniszterelnök-helyettest, to-vábbá minisztereket, államtit-károkat adnak a kormánynak, az Európai Parlamentben pedig 

az Európai Néppárt frakciójának tagjaként képviselik Magyaror-szág érdekeit.
„Isten, áldd meg a magyart” – így kezdődik Himnuszunk. Ebből is látszik, hogy mennyire mélyen beleivódott a keresztény kultúra a magyarságba. De azt is valljuk, hogy a keresztény kul-túra az európai kultúrának az alapja, ami nélkül sem európai, sem magyar kultúra nem létez-ne. Mi ezt a keresztény kultúrát szeretnénk megőrizni, megélni, és történelmi felelősségünknek eleget téve meg is védeni minden rendelkezésre álló alkotmányos eszközzel – zárta bejegyzését Latorcai Csaba. 

A KERESZTÉNYDEMOKRATÁK LAPJA ●  ALAPÍTVA 1945-BEN ● 2023. OKTÓBER

Hazank_oktober.indd   1

2023. 11. 01.   18:14:52

Húsvét
Hugó

Áron Buda
Richárd

Izidor Vince Bíborka
Vilmos

Isteni Irgalmasság 
vasárnapja
Herman

Dénes Erhard Zsolt Leó
Szaniszló

Gyula Ida Tibor

Anasztázia
Tas

Holokauszt  
magyarországi 
áldozatainak em-
léknapja, Csongor

Rudolf Andrea
Ilma

Emma Tivadar Konrád

Zsidó pészah
kezdete
Csilla, Noémi

Béla György Márk Ervin Mariann
Zita

Nimród
Valéria

Péter Katalin
Kitti

ÁPRILIS

2 3 4 5 6 7

8 9 10 11 12 13 14

15 16 17 18 19 20 21

22 23 24 25 26 27 28

29 31

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

1
Újév, Szűz Mária, 
Isten Anyja
Fruzsina

Ábel Benjámin
Genovéva

Leona
Titusz

Simon Vízkereszt
Boldizsár

Urunk megkeresz-
telkedése;  
ortodox karácsony  
Attila, Ramóna

Gyöngyvér Marcell Melánia Ágota Doni hősök  
emléknapja
Ernő

Veronika, Vera Bódog

Loránd
Lóránt

Gusztáv Antal
Antónia

Piroska Márió
Sára

Fábián
Sebestyén

Ágnes

Artúr
Vince

Rajmund
Zelma

Timót Pál Paula
Vanda

Holokauszt 
nemzetközi
emléknapja
Angelika

Karola
Károly

Adél Gerda
Martina

Marcella

JANUÁR

1 2 3 4 5 6 7

8 9 10 11 12 13 14

15 16 17 18 19 20 21

22 23 24 25 26 27 28

29 30 31

VasárnapSzombatCsütörtökKedd PéntekSzerdaHétfő

2024 M E G Ú J U L T  A  K D N P  H O N L A P J A :  W W W . K D N P. H U



Hazánk 13MKDSZ 2023. november-december

4. Kerkai Est a közel-
keleti konfliktusokról és a 
keresztényüldözésről

Szimbolikus módon Kerkai Jenő 
születésnapján, november 9-én 
került sor a 4. Kerkai Estre, a 
Magyar Kereszténydemokrata 
Szövetség fiataloknak szóló ren-
dezvényére. A rendezvény házi-
gazdája ezúttal is Harrach Péter, 
az MKDSZ elnöke, moderátora 
pedig M. Dobos Marianne új-
ságíró, szerkesztő, műsorvezető 
volt.

Az estet Tóth Péter Lóránt 
versvándor nyitotta, kiválóan 
megadva az alaphangot Arany Já-
nos és Petőfi Sándor barátságáról 
szóló műsorával. Kiemelte, mi-
lyen különleges és példaértékű, 
hogy egy befutott, sikeres költő, 
a világ legnagyobb önbizalom-
mal bíró embere felkarolja a világ 
legkisebb önbizalmú emberét, 
Arany Jánost, aki, ha hagyják, ta-
lán minden művét elégette volna. 
Beszélt arról, hogy országjárása 
során mennyire látja a két költő 
örökségének továbbélését az egy-
szerű emberek között, akár még a 
kocsmák mélyén is

Szépen rímelt erre Koronkai 
Zoltán SJ előadása az éppen szü-

letésnapos Kerkai Jenőről, estünk 
névadójáról. A jezsuita Kerkai a 
30-as években a legelhanyagol-
tabb osztályhoz érzett hivatást, 
az agrárifjúsághoz, belőlük for-
málta meg Közép-Európa leg-
nagyobb ifjúsági mozgalmát, a 
KALOT-ot. Mozgalmából nőtt ki 
a földosztást és szociális reformo-
kat sürgető KDNP, amely rögtön 
hatalmas társadalmi támogatott-
ságot nyert. Ezért a szocializmus 
éveiben keményen meg kellett 

bűnhődni minden fontos politi-
kusnak, de még a háttérből segítő 
Kerkainak is, aki 10 évet töltött 
börtönben borzalmas körülmé-
nyek között. Mégis emelt fővel 
került ki onnan, alázattal vállalva 
élete utolsó évtizedében a legegy-
szerűbb munkásfeladatokat és a 
társadalmi elértéktelenedést.

Az est fő vendége Hölvényi 
György kereszténydemokrata 
EP-képviselő és Kovács Péter, 
a Hungary Helps Ügynökség 

vezérigazgatója volt. A panel-
beszélgetésből kiderült, hogy a 
világon ma több mint 360 millió 
üldözött keresztényt tartanak szá-
mon 76 országban. A beszélgető-
társak egyetértettek abban, hogy 
a legnagyobb probléma az, hogy 
a keresztényüldözést közöny ve-
szi körül. Hölvényi György sze-
rint az elsődleges feladatunk az, 
hogy az üldözöttek biztonságba 
kerüljenek, miközben mi példát 
meríthetünk ezektől az emberek-
től, akik számára az üldöztetés a 
Jézus Krisztusba vetett hit kitel-
jesedése.

Kovács Péter megerősítette, 
hogy a keresztényüldözés ma az 
egyik legelhallgatottabb tragédia 
a világon, Európa pedig ahelyett, 
hogy segítené őket, inkább el-
nyomja a saját keresztény identi-
tását, félreértelmezve a toleran-
ciát. Ennek legjobb példája, hogy 
az iszlám saría törvénykezésben 
a keresztények jogai a muszlimo-
ké után következnek (például két 
keresztény tanúvallomása ér fel 
egy muszliméval), a pogányoké 
pedig a hierarchia legalján van- 8

„Hölvényi György:
A mai világ a relatívat 
abszolutizálja, 
az abszolútot 
relativizálja.
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„Az én békémet adom nektek”
Már több mint egy éve tart az 
orosz ukrán háború, és egyelő-
re kilátástalannak, de legalább-
is távolinak tűnik a békekötés. 
A háborúzó felek közötti repe-
dés egyre jobban nyílik, újabb, 
már gyógyultnak vélt sebek 
szakadnak fel, és ezáltal a vi-
lág is sebzettebbé, megosztot-
tabbá válik. Ha valaki a régi 
jól ismert etikai recept szerint 
próbálja orvosolni a sebeket, 
könnyen kudarcot vallhat. A 
régiek a békét az igazság és 
az igazságosság erényével 
kapcsolták össze. Az Isten ál-
tal megalkotott erkölcsi rend 
mint „igazság” teszi lehetővé, 
hogy „igazságosság” erényé-
ről beszéljünk. Szent Ágos-
tonnak a széles körben ismert 
tanítása szerint a béke a „rend 
nyugalma”(Szent Ágoston, Az 
Isten városa, XIX. 13), ahol a 
„rendet” az igazság és az igaz-
ságosság biztosítja. Posztmo-
dern filozófia irányzattól átjárt 
korunkban azonban az igazság 
léte és így az igazságosság eré-
nye is megkérdőjeleződött. Az 
emberek persze, ha igazság-
talanság éri őket, mégiscsak 
hivatkoznak az igazságosság 
erényére, ami azt mutatja, 
hogy létezik, még akkor is, 
ha azt sokan kétségbe vonják. 
A háborúk esetén pedig külö-
nösen nehéz az igazságosság 
erényére hivatkozni, mert az 
eseményeket mindenki a saját 
szempontjából nézi, és a saját 
igazságát képviseli.

Az Egyház, amikor a békéről 
beszél, azt nem filozófiai, és 
nem is csupán etikai oldalról 
közelíti meg. Jézus azt mondja 
tanítványainak: „Békességet 
hagyok rátok, az én békémet 
adom nektek. Nem úgy adom, 
ahogy a világ adja” (Jn 14,27). 
Az Evangélium tanítása szerint 
Jézus úgy adja a békét, hogy 
kiengesztelődést hoz létre Isten 
és az ember között. Ennek ára 
az ő földi életének a halála. Jé-
zus emberi ésszel felfoghatat-
lan árat fizet a békéért. Magára 
vállalja a bűneiket és ezt felvi-
szi a keresztfára. A keresztha-
lála által kiengeszteli az em-
bert Istennel, és kiengeszteli 
az embert az emberrel. A hívő 
ember számára megdöbbentő 
felismerést jelenthet az, hogy 
az értünk áldozatot vállaló Jé-

zus iránti közös szeretetünk az, 
ami feloldhatja a bennünk levő 
fájdalmakat és gyógyíthatja a 
sebeket. Erről így vall Szent 
Pál apostol az Efezusiakhoz 
írt levélben, amikor a válasz-
tott nép fiai és a keresztények 
közötti ellentétének feloldásá-
ról ír: 

„Ő, a mi békességünk, a 
kettőt eggyé forrasztotta, és a 
közéjük emelt válaszfalat le-
döntötte, az ellenségeskedést 
kiküszöbölte saját testében,  a 
törvényt ugyanis parancsaival 
és rendelkezéseivel érvénytele-
nítette. Mint békeszerző, a két 
népet magában eggyé, új em-
berré teremtette, és egy testben 
mind a kettőt kiengesztelte az 
Istennel kereszthalála által, 
amellyel az ellenségeskedést 
megölte.  Eljött, hogy békét hir-
dessen nektek, a távollevőknek, 
és békét a közel levőknek.” (Ef 
2,14-18)

 Az apostol szerint az ellen-
ségeskedést Jézus a kereszten 
öli meg, amikor engedelmes-
ségből értünk vállalt küldeté-
sével kiengeszteli Istent. Az 
Evangélium üzenete szerint a 
béke forrása Jézus, aki szerete-
tével békét teremt. A bölcselet 
fogalmait használva azt mond-
hatjuk, hogy a béke feltétele az 
igazság. Ez az Igazság azonban 
nem egy elvont filozófia igaz-
ság, hanem maga Jézus, aki az 
utolsó vacsorát követően meg 
is vallja tanítványainak: „Én 
vagyok az út, az igazság és az 
élet.” (Jn 14,6) Ez alapján azt 
is mondhatjuk, hogy Jézust 
követve, az Ő „útján járva” 
ismerhetjük fel az, hogy Ő az 
Igazság, vagyis a Szeretet és 
Őt megismerve, befogadva az 
örök Életből is részesülünk. A 
béke tehát Istennel és az em-
berrel való kiengesztelődés, 
amihez a szeretete, a kereszten 
történt megváltás által kiáradt 
kegyelem adja az erőt.

Az előbb elmondottakból 
nyilvánvalóvá válik számunk-
ra, hogy a béke nem csupán 
emberek közötti egyszeri bé-
kekötést jelenti, hanem teljes 
kiengesztelődést, amelynek a 
forrása a szeretet. Ebből követ-
kezik, hogy egymással ellen-
tétben álló embereknek vagy 
egymással háborúzó népeknek 
nem arra kell alapvetően töre-

kednie, hogy kölcsönös előnyö-
kön alapuló „okos” békét kös-
senek, hogy úgy egyezzenek 
meg, hogy abból a legkevesebb 
kár származzon. Nem egy má-
sik emberrel kell megbékél-
nünk vagy kiengesztelődnünk, 
hanem önmagukkal és minden 
emberrel, még az ellenségük-
kel is. Ez a béke egyetemes 
béke lesz, amiből az egyes ese-
tekben a szemben álló felek ré-
szesülhetnek. A héber „salom” 
szó olyan békét jelent, amely 
teljességre utal. „A mindenna-
pi létezés jólétét jelöli, annak 
az embernek az állapotát, aki 
összhangban él a természettel, 
önmagával, Istennel.” (Bibli-
kus Teológiai Szótár, Róma, 
1972. 116. old.) Ezzel magya-
rázható az is, hogy egy háború 
nem csupán két nép ügye, ha-
nem az „egész emberiség vere-
sége” (Egyház társadalmi taní-
tásának kompendiuma 497.)

 Ez a gondolat nem csak 
szemben álló népekre, hanem 
emberi kapcsolatra is vonat-
koztatható. Az egyes emberek 
közötti ellenségeskedés sem 
két ember magánügye. A má-
sik emberről kialakított „ellen-
ségkép” létrejöttében általában 
sokan felelősek, és két ember 
viszálya az egész környezetet 
megmérgezheti. Hasonló mó-
don: két ember békéje vagy 
kiengesztelődése az egész kö-
zösségre hatással lehet. 

Nehéz időket élünk. A há-
borúk erősödő szelét érezzük, 
amely nemcsak felületesen, kí-
vülről érint bennünket, hanem 
a gondolkodásunkat is befolyá-
solja, és a szívünkig hatol. A 
háború romba dönthet mindent, 
amiért eddig fáradoztunk és 
az emberiség jövőjét is fenye-
geti. Keresztény ember nem 
teheti meg azt, hogy némán, 
közömbösen–távolságtartóan 
figyeli a világ eseményeit. Fel 
kell lépni minden igazságtalan-
sággal szemben, de a legtöbb, 
amit tehetünk, hogy Jézus felé 
fordulunk, imáinkban az ő bé-
kéjét kérjük. Ezt a békét kell 
hordozni a szívünkben, ezt kell 
megosztanunk másokkal is, 
és hinnünk kell abban, hogy a 
legkisebb tettünkkel is, amit 
így teszünk, az egész emberi-
ség javát szolgáljuk.

 Beran Ferenc

nak. Amikor tehát Európa megtagadja 
a saját keresztény identitását, iszlám 
szempontból páriává tesszük és kiszol-
gáltatjuk magunkat!

Hölvényi György rámutatott, hogy a 
mai pluralista világban (és politikában) 
mindennek az alapja a személyes hit 
és identitás, de ezt cselekvésre is kell 
váltani. „A mai világ a relatívat abszo-
lutizálja, az abszolútot relativizálja” 
– mutatott rá a kereszténydemokrata 
politikus. 

Kovács Péter szintén azt hangsú-
lyozta, hogy a Hungary Helps Program 
célja megmutatni, hogy az üldözött 
keresztényeknek igenis van európai tá-
mogatójuk, ami egyrészt a biztonságu-
kat növeli, másrészt az iszlám államok-
ban ők mindig a sor végére kerülnek, 
ha valamilyen támogatásról van szó.

Hölvényi György szerint a Hungary 
Helpsnek nemcsak a tényleges eredmé-
nyei fontosak, hanem az eszmeisége, a 
szimbolikus üzenete is, ez pedig a szo-
lidaritás növelése magunkban, illetve 
a „kereszténység bölcsője” irányában. 
Egyszerűen nem engedhetjük meg azt, 
hogy az immár 12. genocídiumnál járó 
közel-keleti keresztények éppen a mi 
időnkben tűnjenek el véglegesen, rá-
adásul úgy, hogy mindez a szemünk 
előtt zajlik.

A beszélgetőtársak egyetértettek ab-
ban is, hogy a migráció egyértelműen 
negatív folyamat, ami egyrészt terror-
fenyegetéssel jár, másrészt a kibocsátó 
országoknak se jó, hiszen az ottani éle-
terős korosztály vándorol el. Hölvényi 
György arra is felhívta a figyelmet, 
hogy a klímaválságnak most még csak 
az elején járunk, ami – az ottani népes-
ségnövekedéssel együtt – tovább fogja 
gyorsítani az elvándorlási folyamatot. 
Hozzátette, hogy az üldözött kereszté-
nyek nagyon kis arányát adják csak a 
kivándorlóknak, ők elsősorban a szü-
lőföldjükön szeretnének boldogulni. 
Európa iszlamizációja viszont – a ke-
resztes hadjáratokat megelőző 7-8. szá-
zadi hódítások vagy éppen a török kor 
után – ismét kézzelfogható közelségbe 
került.

Arra a kérdésre, hogy mit tehetnek 
a fiatalok ebben a helyzetben, Kovács 
Péter felidézte egy franciaországi 
látogatását, ahol a házigazdák meg-
lepődtek azon, hogy a keresztények 
humorosak és életvidámak is tudnak 
lenni, az ottani propaganda ugyanis 
mindig ennek ellenkezőjét hangoz-
tatja. Hölvényi György gyönyörű 
zárszót adott az estének azzal a gon-
dolattal, hogy bár a kereszténységnek 
sok oldala, társadalmi vetülete van, 
az alapja mindig a Jézus Krisztusba 
vetett bizalom marad, ami az egyén 
szintjén kezdődik. 

 Hojdák Gergely
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Az újrainduló Magyar Szem-
le (1992) azt tudakolta néhány 
felkért értelmiségitől, hogy mit 
tartanak az ország legégetőbb 
gondjának, és mit tartanak hely-
zetünkben a legbiztatóbbnak. 

A választ adók egyike Dávid 
Katalin művészettörténész volt, 
aki idén szeptemberben, századik 
születésnapja után 37 nappal ha-
gyott árván bennünket. Válasza 
nemzedékének fontos üzenete. 
Munkássága a II. világháború 
utáni időszakra esik, de gyökerei 
a két nagy háború közti Magyar-
országig érnek. Abban az évben 
érettségizett, amikor születtem. 
Nagy távlatokat látott tehát át, 
írása ezért ma is iránymutató. 

Az alábbiakban minimális rövi-
dítéssel közlöm a Magyar Szemle 
második évfolyama első számá-
ban megjelent válaszát, ami első-
sorban a körkérdés első részével 
foglalkozik.

Fantasztikus élmény több mint 
négy évtized múltán visszakanya-
rodni fiatal önmagunkhoz. Mert 
én ahhoz a generációhoz tarto-
zom, amelyik a háború végét már 
felnőttként érte meg, és most újra 
hallja megvallani azokat az esz-
méket, amelyektől akkoriban egy 
beteg, szegény, háborútól kivér-
zett ország gyógyulását várta.

A családi és a baráti kör, amely 
a két világháború között környe-
zetemet jelentette, s amely így 
meghatározó volt számomra, 
olyan kereszténydemokrata esz-
meiséget képviselt, amely a ke-
resztényszociális tanítás konkrét 
programjával kívánta indítani az 
újjászülető ország életét.

Figyelem közben az azóta szü-
letettek érzéseit, akiknek többsé-
ge idegenül áll ebben az átalakuló 
jelenben. Alig van köztük, aki tud-
ja, hogy eddigi élete a történelem 
természetes menetének ellenében 
telt, és hogy most ért el oda, hogy 
lezártnak tekintheti a második 
világháború éveit. És még keve-
sebb, aki felfogja, hogy rá vár az 
a munka, amelyről valamikor azt 
hittem, hogy az én generációm 
történeti feladata lesz.

NAPJAINK KEZDETÉT 1988 
Szent László ünnepétől datálom. 
A nap nem történelmi dátum, de 
mégis ezen a napon esett meg va-
lami olyan, ami először érintette 
meg az emberek lelkét, fiatalét 
és öregét egyaránt. Az első nagy 
tüntetés volt a 20. századi Ma-
gyarországon, amely mindenfajta 
diktatúra ellen szólt! Ettől kezdve, 
ha valaki –  akár csak udvarias-
ságból – hogylétem felől érdeklő-

dik, válaszom minden esetben az: 
„köszönöm, jól vagyok!" És ettől 
a választól nem tántorított el sem-
mi, ami pedig keserűvé tehetett 
volna. Bár ilyen –  szerencsére 
– nem volt sok, de mégis volt né-
hány dolog. Amikor pl. az utolsó 
szocialista parlament nagy-nagy 
többséggel megszavazta a vízlép-
cső építésének folytatását. Vagy 
ilyen volt, amikor az utolsó szo-
cialista kormányunk engedélye 
alapján az országban rejtetten 
meglévő valutakincs átlépett a 
nyugati határon, és az bizony nem 
volt kis összeg. Látni is iszonyatos 
volt a maradéknak ezt az elpocsé-
kolását.

De én akkor sem mondtam, hogy 
nem vagyok jól, amikor ironikus 
cikkek jelentek meg arról, hány-
szor hangzik el a magyar televí-
zióban ez a szó: „magyar”. Pedig 
ez felháborított, mint ahogy azok 
a durva, útszéli hangok is, ame-
lyekkel egyesek a pápalátogatást 
kísérelték meg bemocskolni. Ezt 
a kettőt említem, pedig ezeken kí-
vül még sok minden felháborított. 
Ezeket nem akarom most említe-

ni. Azonban a „magyar” szó bár-
mennyiszer való kimondása vagy 
II. János Pál pápának, ennek a 
nagyszerű karizmatikus szemé-
lyiségnek vendégként való ittléte 
csak azokat irritálhatta, akik még 
ellenzéknek sem valók egy ma-
gyar parlamentbe. Mert mindkét 
dolog alapvetően morális kérdést 
érint, és ezenkívül intelligenci-
át, politikai érzéket, az ember, a 
másság tiszteletét, a pluralitás 
elfogadását és patriotizmust. Így 
tehát ez az idő igencsak próbára 
tette kedvemet, de a „rossz” jelző 
már nem tért vissza. Ez azonban 
nem jelenti azt, hogy elhagyott 
volna az aggodalom.

Ez az érzés jellemzett engem 
mindig, és tudom, hogy most fo-
kozódott, mert fokozódott a sze-
mélyes és a kollektív felelősség 
egyaránt. 1990 óta, amikor 1947 
után először lett újra módom sza-
vazatot leadni az általam kivá-
lasztott politikai pártra, enyém 
lett az ország gondja. Lehet, hogy 
ez kissé túlzottnak hangzik vagy 
talán fellengzősnek, mégis így 
igaz. Ez a felelősség egy demok-
ráciában minden embert terhel. 
A strukturális bűn, amelyben 
mindannyian részesek voltunk 

az egypártrendszer idején, most 
személyes felelősséggé vált. És 
ez annál keservesebb, mert nincs 
kibúvó alóla. Az egypárt-időben 
megtehette valaki, hogy nem ment 
el szavazni, de ha most teszi, az 
annyi, mintha megtagadná vagy 
kiszolgáltatná meggyőződését 
mások ellenében. És az ilyen a 
jövőt szolgáltatja ki. Meg kívá-
nom mondani már most: tudom, 
hogy arra adom szavazatomat a 
jövőben, akinek a programját a 
kereszténydemokrácia a keresz-
tényszociális tanítást érvényesít-
ve határozza meg. És ezzel már 
választ is adtam az első kérdésre, 
vagyis arra, mi az, amit hazánk 
legégetőbb problémájának tartok 
századunkban máig: a szociális 
problémák megoldásának hiá-
nyát. Tudom, hogy ennek megol-
dásához az egyetlen lehetséges út 
– erre tanít a keresztényszociális 
tanítás – a societas humana, a 
társadalom felélesztése.

A harmincas évek óta a totális 
diktatúrák zsarnokian rátele-
pedtek a társadalomra, átvették 
funkcióit, eltaposták közössége-

it, amelyekben élete megnyilvá-
nulhatott. Mindez két országból 
indult el, és hazánk ott állt az 
ütközőpontban. Az egyik, a nem-
zetiszocializmus belepusztult a 
maga által kirobbantott hábo-
rúba, és – Európa szerencséjére 
– okos, nemzetközileg szervezett 
gazdasági programmal és tuda-
tos közösségépítéssel gyógyítható 
lett a nagyon beteg társadalom. 
Hatalma, a tizenegy év, egyetlen 
generációt sem lépett át, így a 
közösségek, ha üldözötten is, de 
működtek. A másik totális hata-
lom azonban győztesen került ki 
ebből a háborúból, és ez a győ-
zelem lett a végzete az érdekszfé-
rájába kerülteknek. A mindent 
megsemmisítő állam átvette – 
kegyetlen eszközökkel – a társa-
dalom funkcióit és a létrehozott 
pszeudo-társadalmi szervezetek: 
a tanácsi képviseletek, szakszer-
vezetek, szövetkezetek, gazdasági 
és kulturális egyesületek masszív 
állami szervek voltak, sőt eszkö-
zei a központi ellenőrzésnek. A 
társadalom klinikai halála beállt.

Mármost az az elrettentő hely-
zet, amely a szörnyű elszegé-
nyesedésben mutatkozik meg, 
szükségszerű következménye a 

negyvenöt évnek, amikor pedig 
tömegek hitték, hogy betonerős 
alapzaton állunk. Pedig pódium 
volt az, ami most beszakadt, és a 
mi kötelességünk, hogy kiment-
sük azokat, akiket maga alá teme-
tett. A keresztényszociális tanítás 
szerint ez a ma társadalmának 
legfontosabb feladata! Termé-
szetes, hogy kormányzati feladat 
is, de zömmel nem az. A mi dol-
gunk a társadalmi önszerveződés 
e probléma megoldására. Amit az 
elmúlt negyvenöt évben felnőtt 
nemzedék soha nem gyakorolha-
tott, azt most meg kell tanulnia, és 
nekünk, akik valaha ezt csináltuk, 
magunknak is újra: túlélni segí-
teni a szomszédomat. A szomszéd 
pedig nem „állampolgár”, hanem 
felebarát. Ezt a munkát szervezni 
kell, mint legégetőbb tennivalón-
kat, és ezért kell megtenni min-
dent a társadalom életre keltésé-
hez.

Vannak ennek jelei, és én fejet 
hajtok mindenki előtt, aki részese 
ennek a munkának. Mert vannak 
már jónéhányan. Magam legerő-
sebben az egyházaknál tapaszta-
lom ezt, bennük látom elsősorban 
azt az erőt, amely politikai hátsó 
gondolat nélkül, világnézeti elkö-
telezettséggel dolgozik a társada-
lomért. Nélkülözhetetlenek talp-
raállásunkhoz, millió lelki elesett 
felemeléséhez, egy új generáció 
értelmes neveléséhez. Segítsük 
őket.

Ez a válaszom egyben a má-
sodik kérdésre: mit tartok leg-
biztatóbbnak ma. Reményünk az 
a mozgás, amely szervezi, élteti, 
gyógyítja és működőképessé teszi 
társadalmunkat.

Ez tehát Dávid Katalin immár 
síron túli üzenete. Nemzedéke 
hamarabb látta át az 1945 utáni 
időszak okozta károkat, nemcsak 
az anyagiakat, hanem az embe-
rek lelkét ért ártalmakat is. Ezért 
számára nagyobb, személyesebb 
élmény volt a változás, aminek 
az örömét a fiatalabbak kevésé 
élték át. Figyelmeztetése a vá-
lasztásokon való részvételre ma 
is időszerű, és a társadalom ön-
szerveződésében is csekély még 
az előrelépés. Azzal a reménnyel 
közvetítem a gondolatait, hogy 
lesznek annyian az új nemzedék-
ből, akik meghallják az üzenetet, 
és rádöbbennek, mennyi munkát 
kell még elvégezni, hogy újra 
egészséges nemzet, sikeres or-
szág lehessünk, s hogy ez nem-
csak a választott vezetők dolga, 
hanem mindannyiunké.

 Surján László

Köszönöm, jól vagyok
Dávid Katalin üzenete
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Fókuszban a vidék Magyarországa
26. alkalommal ülésezett az Országházban a Keresztény Civil Fórum

A Magyar Kereszténydemokrata 
Szövetség (MKDSZ) immár 26. 
alkalommal rendezte meg hagyo-
mányos Keresztény Civil Fórumát 
november utolsó napján az Or-
szágház Felsőházi termében, ahol 
ez alkalommal is több mint száz 
egyesület, alapítvány képviselője 
vett részt.  Strommer Pál leve-
zető elnök (a Magyar Piarista Di-
ákszövetség elnöke) és Harrach 
Péter, az MKDSZ elnöke köszön-
tötte a megjelenteket. Harrach Pé-
ter szerint egy ilyen tanácskozás 
pillanatfelvételt tud készíteni a 
magyar világról, a vidéki emberek 
életéről, lehetőségeiről. Hangsú-
lyozta, hogy az ember része ennek 
a csodálatos világnak, része a ter-
mészetnek; ugyanakkor a gazdája 
is olyan értelemben, hogy munká-
val, alkotással gazdagíthatja ezt a 
világot. „Az emberi alkotás nagy 
része a városban koncentrálódik, 
de a vidék sem nélkülözheti. Per-
sze ott az arányok mások, az egy 
főre eső négyzetméterszám na-
gyobb, mint a városban, valóban 
egy élhető világ az, ami a vidéki 
embert körülveszi” – foglalta ke-
retbe a konferencia témáját az 
MKDSZ elnöke.

Gyopáros Alpár modern te-
lepülések fejlesztéséért felelős 
kormánybiztos nyitóelőadásában 
kiemelte, hogy a szocialista kor-
mányzat idejével ellentétben ma 

már nem arról beszélünk, hogy a 
vidéket meg kell menteni, mert az 
emberek elvándorolnak, hanem 
arról, hogy a falvak a versenyelő-
nyüket hogyan tudják a legjobban 
kihasználni. A Fidesz–KDNP-kor-
mány nem politikai okokból „vi-
dékbarát kormány”, hanem azért, 
mert tudjuk, hogy a kistelepülések 
olyan értékek hordozói, amelyek 
elvesztésével az egész ország ve-
szítene – jelentette ki a kormány-
biztos. A kormány vidékfejlesztési 
programjából Gyopáros Alpár ki-
emelte az elmúlt évtizedben vég-
rehajtott pénzügyi konszolidáció, 
az úthálózat-fejlesztés kapcsán 
a Modern Városok Program, a 
„zászlóshajónak” tekintett Ma-
gyar Falu Program és az európai 
viszonylatban is kiemelkedő csa-
ládtámogatások jelentőségét. A 
kormánybiztos hangsúlyozta: na-
gyon fontos, hogy ne Brüsszelből 
döntsék el azt, hogy a magyar fal-
vakban milyen fejlesztésekre van 
szükség. A magyar kormány más 
filozófiát képvisel: a szubszidia-
ritás elve alapján kisegít, a pénz-
ügyi likviditás érdekében előfi-
nanszírozást nyújt. Külön kiemel-
te még a történelmi egyházaknak 
adott támogatást, a kisboltok tá-
mogatását, falugondnoki szolgálat 
bővítését, a kistelepülési vasútál-
lomások fejlesztését, az állami 
ingatlanok önkormányzati kézbe 

adását és a kistelepülési rendez-
vények támogatását, amelyek 
sokszorosan megtérülnek vidék-
fejlesztési szempontból. Minde-
zeknek együttesen köszönhető, 
hogy a falusi népesség az elmúlt 
években biztató növekedésnek 
indult, a korfa is kezd kiegyen-
súlyozottabbá válni a gyermekek 
születésével és a fiatalok egyre 
nagyobb részének megtartásával. 
Zárásként a covid-időszak tapasz-
talataira utalva elmondta: a cél az, 
hogy a nagymamáknak ne kelljen 
Skype-on tartani a kapcsolatot 
messzire szakadt unokáikkal.

Vecsei Miklós felzárkóztatásért 
felelős miniszterelnöki biztos a 
Jelenlét program sikereiről be-
szélt, hangsúlyozva, hogy a szoci-
ális felzárkóztatási programok te-
rületén a siker nem feltétlenül szá-
mokban mérhető. A nyomorban 
élők problémáit sem Brüsszelben, 
sem kormányzati vagy várme-
gyei szinten nem lehet megolda-
ni, csakis személyes jelenléttel. A 
program ma már 300 településre, 
közel 300 ezer emberre terjed ki, 
a tendenciákat tekintve a követ-
kező évtizedben a magyar lakos-
ság 7-8%-a ebben a közegben 
fog megszületni – hangsúlyozta. 
Az ő felkarolásuk így nem jóté-
konykodás, nem pusztán karitatív 
kérdés, hanem politikai, vidékfej-
lesztési, nemzetstratégiai ügy. A 

Jelenlét program címe egyébként 
arra utal, hogy ezt a feladatot az 
végezheti hatékonyan, aki meg-
engedheti magának, hogy ott van. 
És aki hosszabb távon is képes ott 
maradni, „szerethetővé válni” a 
rászorulók előtt, az az igazi hős. 
Vecsei Miklós kiemelte, hogy a 
szegénységnek van pozitív tartal-
ma is, a nyomorúságnak azonban 
nincs, mert nincs jövőkép, aka-
rat, csak a beszűkültség. A nyo-
morban csak a pillanat, a túlélés 
számít. Ha karácsonykor igazán 
segíteni szeretnénk egy hajlékta-
lannak, kezdeményezzünk vele 
személyes beszélgetést, „adjuk 
vissza a nevét” – zárta előadását a 
miniszterelnöki biztos.

Farkas Sándor agrárminisz-
ter-helyettes előadásában azt 
hangsúlyozta, hogy a kistelepü-
lések azok, amelyek ennek az 
országnak az igazi erejét adják. 
Az elmúlt száz év legsikeresebb 
programja a Magyar Falu Prog-
ram. Ennek eredményességét jól 
mutatja, hogy sok faluban már 
nincs eladó ház, viszont sorozat-
ban épülnek a mini óvodák és 
bölcsődék, mert annyi gyermek 
születik. A magyar mezőgazda-
ságot az agrárminiszter-helyet-
tes „az ország védőbástyájának” 
nevezte, amely identitásunkban 
megtart, testileg pedig táplál min-
ket. A jó minőségű élelmiszerek 
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„A falusi népesség az elmúlt 
években növekszik, a korfa is 
kezd kiegyensúlyozottabbá 
válni a gyermekek 
születésével és a fiatalok 
megtartásával.

nemcsak a hazai piacot látják el, 
hanem a nemzetközi piacon is 
versenyképesek. Mindezt úgy, 
hogy az elmúlt években példát-
lan volt a mezőgazdaságra rakódó 
terhek súlya az aszály, a háború 
hatásai vagy éppen az ukrán gabo-
nadömping formájában. Ezért is 
kötelességünk nap mint nap meg-
becsülni az agráriumban dolgozó-
kat, különös tekintettel azokra a 
fiatalokra, akik a mai világban ezt 
az életformát választják. Számuk-
ra az a legfontosabb, hogy legyen 
hosszú távon is jövedelmező, tár-
sadalmilag elismert foglalkozás az 
agrárium, hogy a modern techno-
lógiához és infrastruktúrához való 
hozzáférés a hagyományos érté-
kek megőrzésével párosulhasson 
– szögezte le a miniszterhelyettes. 
Farkas Sándor szerint bizakodásra 
ad okot, hogy 2021 és 2023 között 
rekordösszegű támogatás érkezett 
a mezőgazdaságba, amely nagy-
részt hozzáadott értéket teremtett 
– ugyanakkor nem kerülhető meg 
az EU-s szakpolitika, a piacvéde-
lem jelentősége sem. Előadása vé-
gén az államtitkár kiemelte, hogy 
a vidéken még szilárdabban őrzött 
keresztény hitünk és nemzeti tör-
ténelmünk az, amire az ország 
jövőjét építhetjük; gyakorlati té-
ren pedig azt ajánlotta, hogy ka-
rácsonykor is bátran vásároljunk 
hazai termékeket, mert ezzel is a 
magyar termelőket támogatjuk.

Kiss Róbert Richárd Prima 
Primissima-díjas turisztikai sza-
kújságíró már 178 országban 
járt. Tapasztalata szerint minden-

hol van idegenforgalmi érték, ha 
megfelelő marketinggel kezeljük, 
és ha elhiszik az emberek, hogy az 
ő otthonuk is érdekes lehet mások 
számára. A turisztikai fejleszté-
sekhez emellett minél nagyobb 
arányú – Amerikában akár 50%-
ot elérő – központi támogatás is 
szükséges, ezzel lehet ugyanis az 
önerőt ösztönözni – osztotta meg 

tapasztalatait a szakember. Eb-
ben az iparágban különösen igaz, 
hogy nem feltétlen a mennyiség 
számít, például a vendégek szá-
mának növekedése egy szint után 
már kontraproduktív lehet – elég 
annyi, amennyi eltartja az adott 
települést, miközben nem rontja 
a környék turisztikai vonzerejét. 
Nagyon fontos a szolgáltatások 
összekapcsolása is a sok terüle-
ten jellemző rivalizálás helyett. A 
szakember a magyar turizmus di-
namikusan fejlődő szegmensének 
tartja a fürdőturizmust és a gaszt-
roturizmust, de például a vallás-
turizmus is felívelőben van a régi 
templomok megőrzése, megújí-
tása révén. Földrajzilag nézve a 
kérdést pedig jó pár olyan vidéki 
célterület van Magyarországon, 

amely az elmúlt években „hihe-
tetlen fejlődésen ment keresztül” 
– példaként említette az Őrséget, 
Noszvajt, Tokaj környékét, de ide 
sorolható Nyíregyháza és Kisvár-
da, Sátoraljaújhely vagy éppen a 
Közép-Duna vidéke is. „Nagy le-
hetőségek vannak a vidéki turiz-
musban” – összegezte tapasztala-
tait Kiss Róbert Richárd.

Schlett András, a Pázmány 
Péter Katolikus Egyetem egye-
temi docense arra az érdekes 
ellentmondásra irányította rá a 
figyelmet, hogy bár a társadalom-
tudományokban mindent mérni 
igyekszenek, a vidékkutatás terü-
letén ez megtévesztő is lehet. A 
modernizációs paradigmák éppen 
a mindent számszerűsíteni igyek-
vő, anyagias megközelítés mentén 
értékelték le a vidéket, az „elma-
radottság, információhiány és ala-
csony hozzáadott érték” szimbó-
lumaként tüntetve fel azt. Az or-
todox modernizációs paradigmák 
ugyanakkor – a kommunizmustól 
a globális piacgazdaságig – hamar 
kifulladtak, és hozzáigazodtak a 
magyar valósághoz. A válságok 
idején mindig felértékelődik a vi-
dék, mert stabil értékrendet kép-
visel, így egyfajta stratégiai szük-
ségesség, a nemzeti autonómia 
és szubszidiaritás hordozója is. A 
kutató hangsúlyozta, hogy a nagy-
város „komfortorientált”, azonna-
li kielégülést, rengeteg impulzust 
és információt kínál, ugyanakkor 
a városi emberek sokszor azt sem 
tudják, mi történik a szomszéd-
jukban. A látszólagos biztonság 
ellenére a városi ember kiszolgál-
tatott, az olyan „egyensúlyi rend-
szerek”, mint például a modern 
egészségügy gyakran új egyen-
súlytalanságokat teremtenek (pél-
dául test–lélek, ember–természet). 
A vidék előnyei ezzel szemben a 
lassabban érződő, kumulatív ja-
vakra alapulnak, mint például a 
közösségi összetartás, a család 
gyarapodása, a kiegyensúlyozott 
munkavégzés. Nem a „célraciona-
litás” a fontos, hanem a belefeled-
kezés. Ezért is lehetséges, hogy 
az elmúlt évtizedben sorozatosan 
érkező külső sokkhatások (töme-

ges migráció, covid-járvány, há-
ború) ismét a vidék felé fordulást 
eredményezett. A munka java ré-
sze azonban még hátravan, hiszen 
közösséget építeni, helyi értéke-
ket képviselni nem lehet felülről, 
ezekhez működő kisközösségekre 
van szükség. A helyi erőforrások 
megtalálásában egyébiránt piaci 
potenciál is van – hangsúlyozta 
előadásában Schlett András.

Az utolsó előadó Tomanek Pé-
ter, a Siófoki Sarlós Boldogasz-
szony templom plébánosa volt, 
aki humorosan idézte fel, hogy 
míg Szent István korában 10 falu 
épített egy templomot, mára odá-
ig jutottunk, hogy 1 pap lát el 10 
falut. A vidéki plébániai közössé-
gek szempontjából kiemelte, hogy 
az egyházmegyei ingatlanok kar-
bantartása, felújítása jó kereteket, 
lehetőséget ad a közösségépítésre, 
de ehhez emberekre is szükség 
van, a plébános részéről pedig 
nagy rugalmasságra. A vidéki 
egyházközösségeknek ugyanak-
kor nagy előnye a személyesség, 
ami evangéliumi alapérték (Mt 18, 
20). A hagyományos falusi modellt 
felidézve elmondta, igyekszik jó 
kapcsolatot kialakítani az iskolave-
zetőkkel és kultúrházvezetőkkel, 
mert együtt tudnak jó közösséget 
építeni. A plébániai közösségek-
ben fontos szerepe van a növekvő 
számú világi szolgálattevőnek, a 
diakónusoknak és akolitusoknak 
is, akiknek felkutatása és kiválasz-
tása, „bevonzása” szintén a pap 
feladata. Tomanek Péter előadásá-
ban többször idézte a nemrég Ma-
gyarországra látogató Ferenc pápa 
mondását is, amit vidéki plébános-
ként irányelvének tekint: „Aki mer, 
az nyer.” Az általa vezetett közös 
imádsággal ért véget a 26. Keresz-
tény Civil Fórum.
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Sorskérdésekben nincs megalkuvás!
2015-től mindannyiunk élete 
megváltozott. Akkor ugyanis 
történt valami a világban, úgy 
is mondhatjuk, egy kataklizma, 
amely alapvetően megváltoztat-
ta Magyarország Európában be-
töltött szerepét. A már nyolc éve 
elkezdődött, és főleg Európában 
hihetetlen mértéket öltő migráci-
ós és menekültválságra nagyon 
rövid idő alatt nagyon sok hatá-
rozatot kellett hozniuk az euró-
pai döntéshozóknak, köztük a 
magyar kormánynak. A hirtelen 
kialakuló krízisnek olyan bizton-
ságpolitikai vetületei támadtak, 
amelyekre különböző szerveknek 
más és más reakciókat kellett ki-
találniuk. Menedékjogi, büntető-
jogi, rendészeti, határőrizeti, ha-
tárrendészeti vagy éppen katonai 
aspektusokat kellett összeegyez-
tetni. Ennyi idő távlatából talán 
már vehetjük a bátorságot ahhoz, 
hogy kiértékeljük az akkori, fe-
szült helyzet szülte válaszokat.

Születtek jó döntések és bi-
zony rosszak is. Talán vitán felül 
minden európai uniós tagállam 
döntéshozójára igaz, hogy a saját 
nemzetének az érdekében igye-
kezett cselekedni, és az is igaz, 
hogy közösen elfogadott közössé-
gi megoldás az EU-ban nem állt 
rendelkezésre, mint ahogy saj-
nos most sincs ilyen. Alapvetően 
két álláspont ütközött akkor. Az 
egyik szerint az Európába vágyó 
tömegek háború vagy valamilyen 
faji, netán vallási üldöztetés elől 
menekültek ide, és az uniós tag-
államoknak humanitárius szem-
pontból kötelességük válogatás 
nélkül befogadni őket. Termé-
szetesen a megjelenő tömegek 
szaktudásában és munkaerejében 
rejlő gazdasági haszon lehetősége 
is nagyon erős érv volt azokban 
az országokban, amelyek vakon a 
migránsok korlátlan beengedése 
mellett kampányoltak.

A másik álláspont azt mond-
ta, hogy a migránsok túlnyomó 
többsége gazdasági indíttatásból, 
a jobb élet és a bőséges szociális 
juttatások reményében kelt útra, 
és a válogatás nélküli belépésük 
óriási kockázatot jelent, mert így 
terroristák is Európába jutnak. 
Ráadásul hosszú távon olyan nép-
tömegek jelenhetnek meg nálunk, 
amelyek egy teljesen idegen kul-
túrát, idegen szokásokat hoznak 
magukkal, és a keresztény euró-

pai gyökereken nyugvó társadal-
makba nem tudnak és sok esetben 
nem is akarnak majd beillesz-
kedni. Az ezt az irányt képviselő 
országok azt mondták, hogy a be-
léptetés csak rendezett módon, a 
határátlépésre és a tartózkodásra 
vonatkozó jogszabályok betar-
tásával és megfelelő vizsgálatot 
követően kerülhet sor. A tömeges 
átszökések és az óriási méreteket 
öltött embercsempészet, egyszó-
val az illegális migráció meg-
akadályozása érdekében pedig a 
veszélyeztetett határszakaszokra 
kerítést kell építeni.

Magyarország volt az egyetlen 
ország, amely a kezdetektől fogva 
kijelentette: nem szabad ellenőri-
zetlenül beengednünk az idegen 
tömegeket. A baloldali média és 
a globalista politikai törekvése-
ket kiszolgáló kormányok rögtön  
össztüzet zúdítottak hazánkra. 
Mi voltunk akkor az egyedüli 
ország, amely fel merte emelni a 
szavát, és jelezte, hogy ez a ter-
rorveszély és a kulturális hatások 
miatt nagyon kockázatos.

Az elmúlt években mi felépí-
tettük a kerítést, és megóvtuk 
Magyarországot attól, hogy raj-
tunk keresztül vonuljanak át a 
Nyugat-Európába tartó illegális 
migránsok. Azóta több nyugati 
nagyvárosban súlyos terrortáma-
dásokra, zavargásra, és egyértel-
műen migránsokhoz köthető bűn-
cselekményekre került sor. Mégis, 
ki gondolta volna, de az azóta 
csak sokkal jobban elmérgesedő 
helyzetben a brüsszeli döntésho-
zók nemhogy felismerték volna 
ezt, inkább gátolják a felismerést, 

sőt mintha kifejezet-
ten támogatnák azt, 
hogy az embercsem-
pészek most már 
bűnözői csoportok 
tagjaként, felfegy-
verkezve próbálnak 
meg minél több il-
legális határsértőt 
bejuttatni az Euró-
pai Unió területére. 
Főleg olyanokat, 
akik nem nézik jó 
szemmel, ha nem az 
ő vallásukat gyako-
rolja más ember.

Pedig az is kide-
rült azóta, hogy a 
gazdasági számítá-
sok sem jöttek be, 

hiszen a migránsok 
jelentős része iskolázatlan, dol-
gozni és tanulni nem akar, esze 
ágában sincs integrálódni a be-
fogadó társadalomba, tehát terhet 
jelent a befogadó ország költség-
vetésére nézve. Természetesen 
Brüsszel válasza erre az volt, 
hogy a már Európába érkezett 
migránsokat – ha már gazdasági 
hasznot náluk nem hajtanak – 
kvóták alapján osszuk szét min-
den tagállam között. A magyar 
kormány erre azt mondta, hogy 
nem. Magyarország nem felelős a 
kialakult helyzet miatt, sőt a hely-
zetet a mi tiltakozásunk ellenére 
alakította így a Nyugat, a magyar 
embereknek ez nem érdeke, mi 
nem leszünk bevándorlóország.

Az EU és az eddig bennünket 
dölyfösen lenéző, úton-útfélen 
támadó politikusokat az Izraelt 
ért támadás hideg zuhanyként 
érte, és a migránsokkal kapcso-
latos veszélyekkel kellett szem-
besítenie. Túl kevés idő telt még 

el a támadás óta ahhoz, hogy egy 
pálfordulást lássunk a részükről. 
Nem fogják egyhamar beismer-
ni, hogy Magyarországnak végig 
igaza volt, és a velünk szembeni, 
jogállamiságot érintő kritikák-
kal ellentétben nem fogják teli 
torokból hangoztatni, hogy hiba 
volt az illegális migránsok előtt 
az ajtókat tágra nyitni. Azt sem 
fogják beismerni, de valakinek 
ki kell mondania, hogy az Izrael 
elleni, az izraeli nép elleni táma-
dás olyan terroristák műve, akik 
valószínűleg már nagy számban 
jelen vannak Európa nagyvárosa-
iban is.

Minden épeszű és jóérzésű em-
bernek a leghatározottabban el 
kell ítélnie azt a bestiális táma-
dást, amelyben eddig rengeteg ár-
tatlan vesztette életét. Akik gyer-
mekeket mészárolnak le, lányokat 
és asszonyokat becstelenítenek 
meg, ártatlanok mögé bújnak, és 
álmukban támadnak katonákra, 
azok nem szabadságharcosok, 
nem hősök, de még katonák sem, 
hanem terroristák, gyilkosok, 
bűnözők, akiket cselekedeteik 
szerint kell megítélni. Izraelnek 
joga van megvédenie magát. Ha 
a terrornak szabad utat engedünk, 
a szörnyűségek lehet, hogy legkö-
zelebb Európában történnek meg.

Valószínűleg sokan már nem 
is emlékeznek rá, de 2012-ben 
az Európai Uniót mint közössé-
get Nobel-békedíjjal tüntették 
ki. Azt az Európai Uniót, amely 
leginkább háborús forgatóköny-
veket ír, minthogy béketervet ké-
szítene. Jómagam ma is kiállok 
azért, hogy a mai Európai Unió 
méltatlanná vált a Nobel-békedíj-
ra. Ezért is kértem korábban, sőt 
felszólítom az Európai Uniót, adja „2012-ben az Európai Uniót mint 

közösséget Nobel-békedíjjal 
tüntették ki. Azt az Európai 
Uniót, amely leginkább háborús 
forgatókönyveket ír, minthogy 
béketervet készítene. (…) a mai 
Európai Unió méltatlanná vált a 
Nobel-békedíjra.
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vissza a Nobel-békedíjat, mert 
nem érdemli meg.

Az orosz–ukrán háború során 
az unió a béke hírnöke helyett 
sok esetben a háborús uszítás 
szónoka lett. Szankciós politiká-
ja kudarcot vallott, nem sikerült 
diplomáciai úton közelebb hoznia 
a háború végét, és felelőtlenségé-
vel a konfliktus eszkalálódását, 
elhúzódását okozta.

Az uniós intézményrendszer a 
migrációs válság és a Covid-vál-
ság után ezt a problémát sem tudta 
megfelelően kezelni. Akik az unió 
tévedhetetlenségében hisznek és 
egy európai szuperállam eljöve-
telét várják, azoknak muszáj rá-
ébredniük, hogy ha az unió nem 
segít, mert nem akar vagy mert 
képtelen rá, akkor a tagállamok 
szintjén kell kezelni a dolgokat. 
Ezért fontos, nélkülözhetetlen a 
tagállamok szuverenitásának a 
védelme, amelyért évek óta kö-
vetkezetesen kiáll a magyar kor-
mány. Le kell számolnunk azzal 
baloldal által sulykolt hazugság-
gal, hogy minden, ami tőlünk 
nyugatra történik, az jó, és min-
den, ami itthon, az rossz.

Hiszem, hogy nekem, nekünk 
feladatunk van. Hiába támad 
minket Brüsszel, a baloldal vagy a 
baloldali média, nemcsak a békét 
kell megőriznünk idehaza, hanem 
ezzel együtt a kultúránk alapját 
meghatározó kereszténységet is! 
Több évszázados idegen uralmat 
átélt, ezeréves országunk a bizo-
nyíték arra, hogy a kereszténység-
nek igenis nemzetmegtartó ereje 
van! Szent István király olyan szi-
lárd alapokra helyezte a magyar 
államot ezzel, amely biztosította 
nemzetünk, nyelvünk, kultúránk, 
magyar identitásunk fennmaradá-
sát a történelem viharaiban is. 

Jelen korunkban is olyan idő-
ket élünk, ahol szükség van egy 
iránytűre, amely a helyes irányt 
mutatja. Ez nem lehet pillanatnyi 
divat, múló szeszély vagy önző 
vágyak vezérelte, aktuálpolitikai 
érdekeknek megfelelően, futó-
szalagon gyártott ideológia. A jó 
utat csakis az igaz hit, az erköl-
csösség, a tisztesség és a szeretet 
tudja megvilágítani. Egy társada-
lom addig létezhet, ameddig fenn 
tudja tartani a hitét. Hit nélkül 
minden csak egy céltalan és tar-
talom nélküli bolyongás.

 Simicskó István
A KDNP parlamenti 

frakcióvezetőjének írása a 
Magyar Nemzet november 4-ei 

számában jelent meg

A szobrok hallgatnak, de mégis vannak, 
akik képesek megszólaltatni azokat
„A szobrok nem annak készül-
nek, akit ábrázolnak, hanem a 
jövő generációnak, akinek a szo-
borban meg van adva a minta, 
melyhez hasonlítsanak.”

Mikszáth Kálmán imént idézett 
gondolatával rendkívüli tömör-
séggel foglalta össze, hogy miért 
emelünk valakinek a tiszteletére 
szobrot és egy ilyen alkotás miként 
képez hidat a múlt és a jövő között. 

A szobrok hallgatnak, de még-
is, vannak, akik képesek meg-
szólaltatni azokat. A ma lelep-
lezésre kerülő büszt is látszólag 
csupán egy arc, egy név, de azok 
számára, akik tudják, hogy ki is 
volt Tessedik Sámuel, mégis sok-
kal, de sokkal többet jelent. 

Néhány gondolat erejéig ma sem 
árt felidézni, hogy mit köszönhe-
tünk a szlovák származású, né-
metül publikáló, de magyarul ta-
nító és magyarrá vált evangélikus 
lelkésznek, aki 1767-től haláláig 
nemcsak a szarvasi gyülekezetet 
vezette, hanem iskolaalapítóként 
kiemelkedően járult hozzá a vidék 
felemelkedéséhez. 

Tessedik Sámuel munkássága 
három nagyobb területre kon-
centrálódott: a gazdasági sza-
koktatás megteremtésére és si-
kerre vitelére, a mezőgazdasági 
termelés gyakorlati fejlesztésére, 
és az elméleti, a szakirodalmi 
munkásság elmélyítésére.

Oktatás- és iskolapolitikai el-
gondolásait az 1780 májusában 
általa alapított „gyakorlati gazda-
sági intézetben” igyekezett valóra 
váltani. Az elméleti tantárgyak ta-
nítása mellett nagy súlyt helyezett 
a gyakorlati oktatásra. A munkára 
és munkával való nevelés első ha-
zai szószólója, egyben gyakorlati 
megvalósítója volt.

A gyakorlati gazdasági iskolá-
nak, mint ahogy azt ő maga fo-
galmazta, alapvető célja: „a leha-
nyatlott szorgalom helyreállítása 
és a gazdasági irodalom fellendí-
tése” volt.

Szakírói munkássága viszony-
lag későn bontakozott ki: negyven-
két éves volt, amikor első, s egyben 
legfontosabb műve „A parasztem-
ber Magyarországon micsoda és 
mi lehetne” címmel megjelent. 
Ám így is rendkívül gazdag, mint-
egy négyszáz kéziratot számláló 
életművet hagyott az utókorra.  

Gyakorlati ismereteinek je-
lentős része saját mintagazdasá-
gában szerzett tapasztalataiból 
származott, ahol többek között 
meg kellett küzdenie az alföl-
di szikes talaj jelentette nehéz-
ségekkel. Gondos, a legapróbb 
részletekre kiterjedő kísérletei 
révén annyira fel tudta javítani 
szikeseit, hogy azok a legszá-
razabb esztendőben is jelentős 
hasznot hoztak.

Komoly érdemeket szerzett az 
Alföld fásítása terén is: három 
évtizeden át kb. 12 ezer darab, 
több mint 300 fajta facsemetét 
ültetett és nevelt a sziken. Ő 
honosította meg az Alföldön, 
főleg Szarvason és környékén 
az akácfát, s gazdaságában ő ül-
tetett először mezővédő erdősá-
vot. A gyakorlatban adott példát 
a lóhere és a lucerna termeszté-
sére. Gazdaságában Tessedik a 
takarmánytermesztés kiszélesí-
tése révén fejlettebb istállózott 
állattenyésztést tudott folytatni, 
s ennek révén jelentősen növelte 
a tejhozamokat s a tejterméke-
ket. Ahogy egyik kortársa írta: 
a szarvasiak Tessedik tanítása 
nyomán annyi vajat és sajtot 
hoznak Pestre, mint Pest, Pilis 
és Solt vármegyék lakosai.

Az istállózott tartás és a nyá-
ri istállózás révén rendszeresen 
tudta trágyázni földjeit. Először 
alkalmazott a környéken sorve-
tést és ő honosította meg a vas-
borona és a henger használatát is.

Szenvedélye volt a szőlész-
kedés is, sikeresen kísérletezett 
még az aszúborral is. A mé-
hészkedés terén is új eljárásokat 
alkalmazott, melyek megakadá-
lyozták a méhek nagyarányú téli 
pusztulását. De jelentős sikereket 
ért el a feldolgozóipar, az értéke-
sítés, a vízi és szárazföldi szállí-
tás, a csatornázás és a magtárak 
létesítése terén is.

Nyugodtan állíthatjuk: kora 
egyik legismertebb polihisztora 
volt, aki tudását a jövő formálására 
fordította. Ahogy ő maga fogal-
mazta önéletírásában: „Reméltem, 
az Isten megadja, hogy még síro-
mon is ki fognak kelni ama virá-
gok, melyeknek magvait talán idő 
előtt, talán terméketlen földbe, de a 
jó remény fejében elvetettem.”

Gyuricza Csaba rektor urat, 
Babák Mihály polgármester urat 

és jómagamat személyes kapocs 
is fűz Tessedik Sámuelhez, hi-
szen mi abból a földből vétettünk 
mindhárman, ahová ő vetett. 

Neve és emlékezete Békés me-
gyének abban a szegletében, ahol 
mi felnőttünk – ahol a mezőgaz-
daság még ma is sokak számára 
a napi megélhetést jelenti – soha-
sem merült feledésbe. 

Annak külön örülök, hogy 
szobra nem magányosan áll itt, 
hiszen maga sem egyedül küz-
dött a magyar mezőgazdaság 
felvirágoztatásáért. Dimény Im-
rével és Mitterpacher Lajossal, 
onnan fentről, egyfajta égi vizs-
gabizottságként tekintenek le 
nem csak a hallgatók, hanem az 
egyetemi vezetők munkájára is. 

A diákságnak azt üzenik, hogy 
van kiktől tanulni, és van kikből 
példát meríteni. Azt is üzenik, 
hogy a nagy munkabírású, szigo-
rú erkölcsű, eszményeiket min-
denáron keresztülvivő egyénisé-
gek végül mindig célba érnek.   

Az itt oktatóknak, az egyetem 
vezetésének pedig azt üzenik, 
hogy a jövő mezőgazdászainak 
szakszerű képzésén túl a magyar 
mezőgazdaság fejlesztését célzó 
gyakorlati kísérleteiket is folytatni-
uk kell, azoktól még a legnagyobb 
nehézségek közepette sem szabad 
eltántorodniuk, mert miképp Tes-
sedik Sámuel élete és életútja is 
igazolja, a valódi termést sokszor 
csak az utókor tudja learatni.    

Ha a hétköznapok rohanásában 
megállunk egy percre, és ebben 
a majd egyre bővülő szoborpark-
ban megérintenek bennünket az 
elődök üzenetei, és azok szel-
lemében tanítunk és tanulunk, 
dolgozunk és kutatunk, akkor 
lesz remény arra, hogy a magyar 
mezőgazdaság újra Európa meg-
határozójává váljék.

Ebben bízva és remélve, Isten 
hozott valamennyiünket!

 Latorcai János
Tessedik Sámuel (1742-1820) 

evangélikus lelkész, tudós, 
agrárpolihisztor, reformer 

bronz mellszobrát leplezték 
le a Magyar Agrár- és 

Élettudományi Egyetem gödöllői 
campusa előtti szoborparkban, 

október 27-én. A szoboravatáson 
mondta el fenti beszédét 

Latorcai János, 
az Országgyűlés alelnöke

„
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Hölvényi György: A néppárti képviselőcsoport 25 éve folytat 
párbeszédet a vallási közösségekkel
Az Európai Parlament néppárti (EPP-) képviselőcsoportja 25 éve folytat párbeszédet a vallási kö-
zösségekkel a kölcsönös megértés és együttműködés jegyében, legyen szó a vallásszabadság-
ról, az üldöztetés elleni fellépésről vagy az egyházak társadalmi tanításának meghallásáról Euró-
pában – jelentette ki Hölvényi György, az európai néppárti frakció vallásközi munkacsoportjának 
társelnöke, a KDNP európai parlamenti képviselője a képviselőcsoport december elején tartott 
25. jubileumi vallásközi konferenciáján Santiago de Compostelában.
A kereszténydemokrata uniós 
parlamenti képviselő az MTI-
hez eljuttatott sajtóközleményé-
ben hangsúlyozta, az intézmé-
nyes párbeszéd folytatása sajátos 
meggyőződésünk és hagyomá-
nyunk: ezt a munkát egy olyan 
Európai Parlamentben végezzük, 
ahol politikai ellenfeleink közöm-
bösek vagy sokszor támadók az 
egyházak által képviselt értékek-
kel és tanítással szemben.

Hölvényi György hozzátette: 
„Változik a társadalom, változnak 
a témák is. Egy biztos: a keresz-
ténydemokrata elkötelezettség a 
vallási közösségek irányában a 
jövőben is, a szélsőségesen sze-
kuláris környezetben is szilárdan 
megmarad.”

Az európai katolikus püspök-

kari szervezet (COMECE) elnö-
ke, Mariano Crociata püspök 
úgy fogalmazott, hogy a nyugati 
kultúra mára kritikus szakaszba 
ért, mivel a fősodratú vélemény-
formáló csoportok a társadalmi 
haladás feltételének tekintik a 
vallások szerepének visszaszorí-
tását Európában. „Ezért is külö-
nösen fontos az a küldetés, ame-
lyet az EPP-frakció a párbeszéd 
fenntartása érdekében évtizedek 
óta betölt” – tette hozzá.

Avi Tawil rabbi, az Európai 
Zsidó Közösségi Központ veze-
tője szerint a félelem légkörét Eu-
rópában is mind jobban érzékelik 
a vallások követői. A rabbi hang-
súlyozta: a békét lépésről lépésre 
lehet csak építeni ebben a helyzet-
ben, és a sikerhez elengedhetet-

len, hogy vala-
mennyi politikai 
erőt megnyerjék 
a párbeszéd szá-
mára Európá-
ban.

Az európai 
néppárti kép-
v i se lő csop or t 
25. alkalommal 
meg r e nd e z e t t 
éves konferen-
ciáján felszólalt 
továbbá Jörgen 
Skov Sörensen, 
a protestáns-or-
todox európai 
ernyőszervezet főtitkára, Emma-
nuel kalcedóniai metropolita a 
Konstantinápolyi Egyetemes Pat-
riarchátus képviseletében, Ismat 

Jahan, az Iszlám Konferencia 
Szervezetének uniós nagykövete, 
az EPP-frakció számos képviselő-
je, valamint vallási és tudomá-
nyos szakértők szerte Európából.

Mikuláscsomagokat adott át a KDNP a Bethesda Gyermekkórházban

Ajándékcsomagokat adott át a 
Kereszténydemokrata Néppárt 
(KDNP) Mikulás napján a Bet-
hesda Gyermekkórházban, Buda-
pesten.

A gyermekeknek és a kórház 
dolgozóinak szánt mikuláscsoma-
gokat Velkey György, a Bethesda 

Gyermekkórház fő-
igazgatója vette át 
Simicskó Istvántól, a 
Kereszténydemokra-
ta Néppárt frakcióve-
zetőjétől és Latorcai 
Csabától, a KDNP 
ügyvezető alelnöké-
től.

Latorcai Csaba 
a csomagok átadása 
előtt újságíróknak 
elmondta: a KDNP 
politikájának a lé-
nyege a magyar csa-

ládok segítése és megerősítése. 
Ugyanakkor fontosnak tartják, 
hogy mindez ne csak jogszabályi 
szinten, a támogatásokon keresz-
tül valósuljon meg. „Az ember-
séget szeretnénk a politikába be-
hozni” – fogalmazott.

A KDNP ügyvezető alelnöke 

felidézte Szent Miklós alakját, 
kitért a keresztény hagyományok 
őrzésének és továbbvitelének 
fontosságára és rámutatott: a mi-
kuláscsomagokkal a gyermekek 
gyógyulását szeretnék elősegíte-
ni.

Elmondta, hogy emellett szeret-
nék a szolidaritásukat és elisme-
résüket is kifejezni az egészség-
ügyben dolgozók felé. A kormány 
soha nem látott béremelést valósít 
meg az orvosoknál, és elindította 
a bérrendezést a szakdolgozóknál 
is, ami a következő évben is foly-
tatódni fog – jelezte.

Kiemelte: fontos kifejezni az 
elismerést, különösen azoknak, 
akik ünnepnapokon is szolgálat-
ban vannak, mert ezt a szolgálatot 
nem lehet eléggé elismerni.

Simicskó István, a KDNP 
frakcióvezetője kitért a kisebbik 

kormánypárt által folytatott rend-
szeres karitatív tevékenységre. 
Rámutatott: évek óta fontos fel-
adatuknak tartják, hogy odafi-
gyeljenek a segélyszervezeteknél 
dolgozókra, orvosokra, ápolókra. 
„Értékelni kell és meg kell be-
csülni azokat az embereket, akik 
értünk dolgoznak, és ünnepna-
pokon is szolgálatot teljesítenek” 
– hangsúlyozta a keresztényde-
mokrata képviselőcsoport első 
embere.

Velkey György, a Református 
Egyház Bethesda Gyermekkór-
háza főigazgatója a keresztény 
értékek átadásának fontosságát 
emelte ki, és úgy fogalmazott: „jó 
ebben társakat találni”. Jelezte: az 
ajándékokat olyan gyerekekhez 
és családokhoz juttatják el, akik-
nek nem áll módjában ilyen cso-
magokat vásárolni.




